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GAP Idaresi Başkan lıgı , "GAP MasLer Planı"nın yerini alacak. GAP Bölgesel Kalkınma Planı 

çalışmasını . katıl ımcı bir süreç içinde başiaLmış bu lunmaktadır . 

Teknisyen olarak hazırlık çalışmasında görev aldıgım ve 1989 yılında tamamlanan Master 

Planı 'nın uygulanmaya başlamas ı üzerinden geçen 10 yıl. Plan ın sadece yenilenmesi ihtiyacın ı 

degil. bir takım başka degişiklikleri de gündeme getirmişti r. Dünyanın kalkınmaya bakış açısı ve 
planlama pratiginde önemli degişi klikler olmuş ve kalkınınayla ilgili temel bir takım konular 
daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılında Rio'da yap ılan dünya zirvesinde çevre ve dügal kaynakların korunması konu

ları ile sürdürülebilir kalkınma yaklaşım ı. kalkınına literatüründe ön plana çıkmıştı r. Ka lkınma 

kavramı artık salt. kaynakların gel iştirilmesi ya da fiziksel yapıların i nşasını içerınemektedir. 

Artık sulama ya da tarımsa l üretimi arttırmak için proje yapmak gündeme gelmemektedir. 
Ka lkınmanın odagına insan yerleştirilmiş ve dogaı kaynakların korunması birinci derecede 
önem kazanmış bu lunmaktadır. 

Gündem-21 dokümanını üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu. hemen tüm ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkan ları düzeyinde imzalanan Rio Zirvesiini takiben. başka konularda da ',, 
önemli gelişmeler ortaya çıkm ıştı r. 1994'te Kahire Konferansı nüfus. 1995'te Bejing Konferansı 
" cinsiyet dengeli kalk ınına ·konusundaki yeni ilke ve yaklaş ımları belirlemiştir. Kopenhag'daki 

( 1995) ilkeler kalkınmada sosyal politikalara i l işkin yeni gündemler saptamıştı r . 1996
1
da 'rs·tan

bul'daki Habitat ll Kent Zirvesi. kalkınınanın ve gelişmenin kentsel baglarnma ilişkin degerieri 
evrensel boyutlara taşımış ve son olarak da Mart 2ÜOO'de Lahey'de gerçekleşen Dünya Su 
Forumu. ka lkınma ve su kaynaklarının geliştiri l mesi ve yönetimi konusundaki çagdaş 

yak laşım ları ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi, söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretınekteydi. Ancak 
bu gel işıneler GAP'ın genelinin. bir tür entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çagdaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçekleştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fı rsat sunmuşLur. B ir 
diger fırsat ise. tüm çalı şmaya ilişkin direktifin, GAP'ın 201 O y ılına kadar tamamlanması tali
matıyla birlikte. siyasi iradeye yansımış olmasıdı r. Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden 
sagıanan girdi ve katkılarla bu talimatın geregini yerine geLiren bir ça lışma olarak gerçekleşmiş 

o lacaktır. 
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KaLılırncı bir şekilde yapılmasını esas aldıgımız GAP Bölgesel Kalkınma Planı çalışması 

süresince Lüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
degişik konulardaki detayları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk etapta 9 ilde bilgilendirme ve 
beyin fırtınası toplantıları yapılmıştır. Böylece iş tanımının sonuçlanması ve katılım yöntem
lerinin belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm p~ydaşların görüş ve katkı ları alınmış olmaktadır 

Bu kitap. başlangıç aşamasında yapılm ış qlan sözkonusu bu toplantıl ardaki konuşmaları 

kapsamaktadır. Ancak katkı ve katılımdan anladıgımız bu toplantılarda ortaya konan görüşlerle 

sını rlı kalmamaktadır. Toplum kesimleri ve on ların örgütleri aracılıgıyla yapılacak bir dizi başka 
çalışma da planlanmaktadır. Temsil edilmeyen kesimlere dogrudan ulaşma yöntemleri de kul
lanılanarak. katılım en üst düzeyde uygulanmaya çalışılacak ve GAP Bölgesel Ka lkınma Planı 

bu kez aşagıdan yukarıya bir şekilde oluşacak. bu program bütün paydaşlar tarafından çizil
miş şekliy le. uzmanlar tarafından gerçekleştirifmiş ve yine paydaşların onayıyla yürürlüge 
girm iş veya siyasi iradeye sunulmuş o lacaktır. Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama 
anlayışıyla gerçekleştirilen ilk kapsamlı uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katılımcıların ortak emegi ve katkısıyla ortaya çıkacak yeni GAP Bölgesel Kalkınma 
Planı'nın hayı rlı olması dilegiyle. saygı larım ı sunarım . 
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GAP BÖLGE KALKlNMA PLANI 

57 nci Hükümetin Programında "Güneydoeu ve Doeu Anadolu'nun geri kalmışlıgı, ekonomik 
ve sosyal önlemlerle çözülecektir" politikası yer almıştır. Bu karar çerçevesinde. Bakanlar Kuru
lu Güneydogu Anadolu Projesi'nin (GAP) 2010 y ılında biLirilmesi kararını almış ve ekonomik. 
sosyal ve benzeri diger önlemlere ilişkin planlama çalışmalarını yapmakla GAP Idaresini görev
lendirmiştir. 

Bu direktir üzerine GAP Idaresi kendi bünyesi içinde planlama çalışmalarını yürütecek GAP 
Bölge Kalkınma Planı Proje Ekibini kurmuştur. Proje Ekibi konularında uzman. deneyimli ve uy· 
gulama tecrübesi olan kişilerden oluşturulmuştur. Proje ekibi. bölge planlama. iktisadi planla· 
ma ve finansman modelleri. sosyal planlama. tarımsal ve kırsal kalkınma, altyapı-çevre ve ileti· 
şim olmak üzere altı çalışma grubu halinde örgütlenmiştir. 

Bilindigi üzere. Güneydoeu Anadolu Projesi başlangıçta bir su ve toprak kaynakları geliştir
me projesi olarak planlanm ı ş. 1989 yılında hazırlanan GAP Master Planı ile entegre bölgesel kal
kınma programına dönüştürülmüştür. GAP Master Planı . sektörler arası entegrasyonu dikkate 
alan GAP' ın hedef ve stratejilerini belirleyen. GAP kapsamında kamu yatırımlarını zaman ve me
kan itibarıy la ve finansman ihtiyaçlarıyla planlayan temel dokümandır. Mevcut uygulamalar 
mümkün oldugu ölçülerde bu doküman çerçevesinde yürütülmektedir. 

1989 GAP Master Planı. geleneksel. merkezi planlama anlayışı ile hazırlanm ış . bilgi verici. 
kaynak degerlendirmeye ve gelir artırmaya yönelik projeler üretmiş bir plandır. Hazırlanacak 

olan yeni planı. 1989 GAP Master P lanından ayıran temel özellikler: bölge ve dünyada meyda· 
na gelen gelişmeleri dikkate a lması . katılımcılıga önem vermesi, projeden etkilenen kesimlerin 
plan hazırlama ve uygulama sürecinde etkin rol a lmalarını benimsemesi. ekonomik-sosyal ve 
çevresel gelişmeyi birlikte ele alması. sürdürülebilir kalkınma ilkelerini (dogaı ve kültürel çevre 
koruma-sorumlulukları paylaşma-yerellik·saydamlık-erişebilirlik·kalıcı olma-bölgesel öncelik
sosyal adalet) esas almasıdır. Yeni planın hareket noktasını ise 1989 GAP Master Planı ile GAP 
Idaresince hazırlanmış olan GAP Sosyal Eylem Planının uygulama sonuçlarına ilişkin degerlen
dirmeler oluşturacaktır. 

GAP Idaresi yeni plan çalışmalarını katılımcı planlama teknigi ile gerçekleştirecektir. GAP 
Bölgesel Kalkınma Planı ismiyle hazırlanacak olan doküman: yöre halkının yaşam kalitesini 
sosyal. kültürel. ekonomik ve çevresel açılardan artırmayı hedefleyerek. bölge insanının ve ilgi
li kamu kuruluşlarının katılımıyla hazırlanacak ve uygulanacaktır. Kamunun planın hazırlan
ması ve uygulanmasında etkin katılımı önem arz etmektedir. Ayrıca bölge insanının bu süreçte 
rol alması yerel halkın gerçek sorunlarına. gereksinimlerine. tutumlarına ve önceliklerine du-
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yarlı bir plan hazırlanmasına imkan saglayacaktır. Bu amaçla Proje Ekibi ça lışma programını 

hazırlanmış ve bu program 14 Nisan-31 May ıs 2000 tarihleri arasında 9 GAP ilinde yapılan bil
gilendirme topla~tıları ile başlatılmıştır. Bu program dogrultusunda P ı'oje Ekibi ça lışmalarını 

yürütmektedir. 

Yeni plan şu aşamalardan geçerek hazı rlanacaktır: 1) Veri toplama ve güncelleştirme. 2) 
1989 GAP Master Planı ve Sosyal Eylem Planının degeriendirilmesi ve bugünkü durumun çö
zümlenmesi. 3) Kalkınma ihtiyaçlarının ve sınırlarının belirlenmesi. 4) Hedef ve stratejilerin be
lirlenmesi. 5) Kalkınma seçeneklerinin hazırlanması . 6) Kalkınma seçeneklerine ilişkin finans
man modellerinin hazırlanması ve taslak Bölge Planının oluşturulması. 7) Bölge ka lkınma pla
n ı ve Uygulama programının oluşturulması. ve 8) lzleme-degerlendirme sisteminin kurulmasıdır. 

. Hazırlanacak GAP Bölge Kalkınma Planı sonucunda iki önemli doküman ortaya çıkacaktır: 

G(\P Bölge Kalkınma Planı ve Uygulama Programı. 

Yeni plandan beklenenler: ekonomik yapıda degişim sürecinin başlaması. yaşam standartla
rının i yileşmesi. bölge ile ulusal ölçekteki göstergeler arasındaki farklılıkların azalacagı . bölgeye 
dışarıdan sermaye akışının temini. GAP' ın kamu fonları ile desteklenmesinin yanında bölge ve 
bölge dışı özel kaynakların da giderek artan ölÇüde katkısının saglanmasıdır. 

Yeni planlama ça lışmasının ana felsefesi: sürdürülebilir insani kalkınma ve katılımcılıktır. In
san kalkınmanın odagındadır. Planın temel amacı. yaşam kalitesini yükseltmek ve bunu sürdü
rülebilir kılmaktır. 

Ister istemez plan döneminin de ötesine taşacak olan nihai amaç ya da başka bir deyişle pla
nın vizyonu ise "Refah ın arttıgı ve yaygınlaştıgı ve bunun herkese ekonomik faaliyetlere katılma 
fı rsatı vererek saglandıgı: bölgenin diger bölgelerle olan gelişmişlik farklarının ortadan kalktıgı ; 

bölgedeki kaynakların etkin kullanıldıgı . sürdürülebilir büyüme ve toplumsal istikrarın bir gere
gi olarak verimlilik ve ist ihdamın arttıgı : güçlü. özgüvenli. donanımlı. egitilmiş ve kültürel geliş

mesi saglanmış bireylerden oluşan: ulusal ekonomiyle bütünleşm'i ş. dışa 1açık . fırsat eşitligin in 
etkin oldugu, demokratik bir toplumsal yapının gerçekleştirilmesidir. " 

Bu yapının gerçekleştirilmesinde izlenecek yeni stratejL • p~zar ekonomisinin tüm kurum ve 
kuralları ile oluşturacak altyapının saglanması. bölgenin ulusal pazarla bütünleşmesi., pazarın 

çözüm üretemedigi alanlarda. pazarın etkin işley işini bozmayacak biçill)de kamu inisiyatifinin 
kullanılması. bölge mekansal yap ısının çevre boyutunu ön plana ç*araqak şekilde düzenlenll)e
si. sürdürülebilir kalkınmanın gerçekleştirilmesi için beşeri. dogal ve eko~~mik kaynakların 
uyum içinde ve birbirlerini tamamlayacak şekilde geliştirilmesi. öncelikli hedef grupların destek
lenmesi. çagdaş kurumsal yapıların o luşturulması ve güçlendirilmesi amacıyla gerekli düzenle
rnelerin ve yönlendirmelerin yapılmasıdır.· Bu baglarnda önümüzdeki dönemde ka lkınmada ön
cü rol giderek özel girişim ve girişimciler tara fından üstlenilecektir. 
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SiiRT 

OTURUM BAŞKANI - llhan ÖZEL (Tarım ll Müdürü) 

Kaynakları kıt olan sosyal gruplara ulaşmayı saglamak tüm sosyal grupların bölge Planı'na 

katılımının saglanması şeklinde özetlenebilir. GAP Bölge Kalkınma Planı katılımcı yöntemle lıa
zı r lanmaya başlarken bizleri bilgilendirmek için ll'in sorunla rı konusunda bizlerden görüşlerimi

zi almak için bu toplan tı düzenlenmiştir. Toplantım ız iki bölümde planlanmıştır . Birinci bölümde 
açılış konuşmaları ve GAP Bölge Kalkınma Planı ile ilgili bilgi sunumu yapılacaktı r. 15 dakika
lı k bir çay arası verildikten sonra sorunlar. çözüm önerileri ve yapılması gerekenler ile ilgili kar
şıl ı klı tartışma ve fikir alışverişlerinin yapılacagı ikinci bölüm ile ı.oplantımız sona erecektir. 

Arz ederim. Sayın V alim şimdi efendim açılış konuşmalarını yapmak üzere Siirt TicareL ve Sa
nayi Odası Genel Sekreteri Tevfik Nalbant' ı kürsüye davet ediyoruz. 

Tevfik NALBANT (SIIrt Ticaret ve Sanayi Odası Genel Sekreteri) : 

Sayın V alim. belediye başkan lal'ım . GAP Idaresi Başkan Yardımcısı . degeri i basın mensupla
rı . kıymetl i davetliler evvela birinci ligin Siirt ll'imize hayırlı ve ugurlu olmas ı dilegimle baş la

mak istiyorum. GAP Idaresi tarafından GAP Kalkınma Planı revizyon çalışmaları ile ilgili olarak 
b i lgi lendil'ıne kurumlararası ortak bilinç ve anlayış oluşturmak ve GAP'a katkı saglaınak üzere 
bizleri lıatıı·Jayıp ilimize teşri f eden GAP Idaresi yetkililerine teşekkür etmek istiyorum. Kalkın 

ınada birinci derecede önemli olan ilimiz Siirt'te bugüne kadar bölgemizin şartlarına göre bir ya
tı rım yapılınadıgı bir gerçektir. Gerek ekonomik potansiyeli gerekse cografi konumu itibari ile 

büyük olanaklara sahip olan ilimiz ne yazık ki bunlardan yararlanmanın yollarını bugüne kadar 
bulamamıştır. Yıllardır ilıına le ugraınış illerden birisi Siirt'tir. Bölgelerarası dengesizlige örnek 
gösterilecek ilimiz gerek iş gücü ve gerekse sermaye bakımından tahribe ugramaktad ır . I şte 

bunların neticesi olarak karşımıza göç illeti çıkmaktadı r. Ilimizde belli bir sermaye birikimi sag
layan kiınselerle iş bulamayan insanlar batıya yönelmektedirler. Geri kalmış yörelere uygula· 
nan teşvikler istenilen şekilde uygu lanamaınıştır. Teşvikten ziyade yatırımcı burada ceza land ı

rılınıştı r. Çünkü kalkınınada öncelikli illerin sayısı politik nedenler ile gereksiz şekilde fazlalaş

ınış gelir seviyesi yüksek olan ödenemeyen teşvikler yatırımcıy ı sıkıntıya sevk etmiş ve tefeciye 
muhtaç kılmıştır . Siyasilerimiz günlük populist politikalardan vazgeçip bölgesel dengesizlerin gi
derilmesi dogrultusuna yönelınelidirler. Teşvik politikaları verilmeden önce ilk aşamada ekono
mik ve sosyal kalkınına hedeflerinin çok açık anlaşılabilir şekilde belirlenınesi bir zorunluluk ol
maktadır. Yarım ka lan yatırımların bir an önce hayata geçirilmesi bölge ekonomisine faydalı ola-
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cagı gibi yeni yatırımcılarımıza da umut verecektir. özellikle yaşanan olaylardan sonra kırsa l ke
simde daha önceleri en azından kendine yetecek kadar üretim yapabilen 150 bin insanımız ta· 
mamen tüketici duruma geçmiştir. Kente gelen bu göçlerden ve bölgedeki bu olaylardan rahat· 
sız olan kentlinin seı·mayesini ülke dışına çıkarması ekonomiyi çoraklaştırmıştır. Bölge illerinin 
sosyo ekonomik gelişiminin saglanabilmesi için bölgeyi olaganüstü ekonomik hale getirilmesi ge
rekmektedir. Büyük sanayinin bir ön aşaması olan küçük ve orta ölçekli işletmelerin gelişmesi· 

ni teşvik sanayileşme hamlesine büyük bir destek saglayacaktıı· . Ekonomik hayatın temel mües
seseleri olan ticaret ve sanayi finans kurumu bankalar yeni kredilerini açmak bir yana mevcut 
kred ileri bile dondurma safhasına gelm iş oldugu gözlenmektedir. Büyük sorun haline gelen i ş

sizlik sorunu h ız la artmaktadı r . Bunun başlıca nedenleri göç vermesine ragmen yıllık ortalama 
nüfus a ıtışı bakımından Türkiye orta lama ların ın üstünde bir nüfus artışına u laşan Siirt ilinde 
artan nüfusa ça lışma imkanları saglaması bakımından yetersiz ka lm ıştır . ll nüfusunun % 50'si 
işs izler kategorisinde olması bir gerçektir. Ilimizde bulunan çalışma sahaları iş ihtiyaçlarına ce
vap vermediginden en yogun şekilde ça lışan iş kolları içerisinde kahvehaneler oldugu gözlen
mektedir. Bölge'deki geri kalm ışlık çemberini kırmak için bu yörenin insan ları olarak biz üstü· 
müze düşen görevleri yapmaya hazırız. Ancak GAP Bölgesi'nin en önemli ili olan Siirt bugüne 
kadar GAP'ın hiçbir nimetinden fayda lanamamıştır . Temennimiz bu toplantı laı·ın Siirt ilimize 
faydalar getirmesidir. hepinize saygılar sunuyorum. 

Teşekkür ederiz Sayın Nalbant. Şimdi de kon uşmasını yapmak üzere Siirt Genç Iş Adam ları 

Dernegi Başkanı Sayın Kadir DEMIRHAN' ı davet ediyoruz. 

Kadlr DEMIRHAN (SIIrt Genç Işadamları Derne~l Başkanı) : 

Sayın ahalim. meınleketiınizi şereflendiren degerli ınisafirleriıniz. saygıdeger katı lımcılar 

GAP Idaresi tarafından düzenlenen bu toplantın ın memleketimiz açısından faydalı geçmesi ve 
somut kararların alınabilmesini temenni ediyorum. Bilinen sorunları uzun uzun anlatıp sizleri 
sıkmak istemiyorum. Ancak GAP'ın büyük bir Proje olması ve Siirt ilimizin içinde olmasına kar
şın ne yazık ki en az etkilenen ll olma özelligini taşımaktadır. GAP'ın şu ana kadar elle tutulur 
gözle tutulur hiçbir faydas ı yansımamıştır. Ama her seferinde GAP Projesi'ni kapsayan iller ara
sında Siirt sayı lmaktadır. Bu toplantının burada yapıl ınasının sebebi budur. Ancak bir şey i açık

lıkla ifade ederim. GAP denilince Şanlıurfa . Diyarbakır. Adıyaman kısmen de Mardin gelmekte 
tüm projeler bu iller etrafında toplanmaktadır. GAP ile birlikte bu illerde oluşan sosyo-ekonomik 
sorunları biz yaşaınadık. yaşayamadık. Yılan hikayesine dönen yapımına ne zaman başlanaca

gı meçhul olan llısu Bara jı olmasa GAP'ı hiç h issetıneyecektik. GAP Idaresi iyi niyetle kurulmuş

tur. Kuruluş amacı çerçevesinde Bölge'nin sosyo-ekonomik kalkınınası yolunda yön gösterici bir 
yol izlenecektir. Bölge'deki bazı ça lışınalar takdire şayandır. Somut projeleri uygulamaya girmiş 

projeleri görüp ilimizdeki ça lışınalar içinde ayn ı şey leri söylemek isterdik. Bazı uygulamalar sa
dece kagıt üzerinde kalmakta ya da teknik ve sosyal analizlere girilmeden yapılmaktadı r. Orn: 
GAP Idaremiz iyi niyeti şüphe götürmez bir program çerçevesinde sera dagıtınakta kovan ver-
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mektedir. Yol boyunca görü lmüş boş seralar gördükçe aklıma teşviklerle verilen ahırlar gelmek
te p lansız. programsız. egitimsiz projelerin sonuçlarını ne yazık ki yaşayarak büyük bir üzüntü 
içerisindeyiz. Yeter ki yapı lan istatistiklerde şu kadar adet sera. şu kadar adet kovan. şu kadar 
adet inek verildigi görülsün. Sayın beyefendiler biz 100 boş sera yerine. ürün alınmayan sera 
yerine geçen yıl verdigirniz 5 tane ikişer dönüm seradan şu kadar ton ürün alınd ı denilmesini is
terdik. Şu kadar kişi pratik yapmak amacıyla Antalya'daki seralara götürüldü denmesini ister
dik. GAP ile meydana çıkmaya başlayan iş yatırım ortamına katılacak olan personel girişimini 

degerlendirmek bu düşüncelere ihtiyaç duydukları ilgili danışmanlık hizmetlerini vermek üzere 
kurulan GAP Girişimci Destekleme ve Yönlendirme Merkezi halen ilimizde büro kurmamıştır. Ili
mizde bulunan atıl tesislerin ve çalışmayan işletmelerin neden ça lışmadıgı yönünde GAP Idare
si'nin bir araya getirilerek hammadde bulmada. kalifiye eleman için çözüm yolları sunacak bir 
organizasyon yapmalarını isterdik. Bugün toplantı yaptıgımız bu ilin yani bu yatırımda Türkiye 
sıralamasında neden şunlarda oldugunu devlet tarafından verilen teşviklerde sı ralamaya bile gi
ı·emedigini hepimizin üzüntü ile görmekteyiz. Burada konuşulan lar ve konuşulacak olanlar nere
de ise hepimizin bildigi şeylerdi r. Yöre insanı olarak her şeyi devletten bekledigimiz sanılmasın. 
Ancak modern öyle bir kuruluş var. kuru luş amacı belli olduguna göre GAP Idaresi'nin uygula
maya giı·en projeleri ile Siirt'te varlıgını göstermesini isteriz. Teknik birimlerimizin de dan ışman

l ık birimlerimizle uzman birimlerinizle atı l bulunan işletmelerin nası l faaliyete sokulacagı konu
sunda yeni iş alanları konusunda ça lışma yapmanızı ve bizleri yönlendirmenizi istiyoruz. Bizle
re önderlik etmenizi istiyoruz. Yani kısacası üzerinize düşen görevleri yapmanızı istiyoruz. Biz 
her türlü yükün a ltından kalkarnaya hazırız. Yeter ki devlet. hükümet bu tarafa iyice baksınlar. 

Saygı lar sunarım. 

Teşekkür ederiz, Sayın Demirkan. konuşmalarını yapmak üzere Başkan Yard ımcıs ı Say ın 

Kaya YAŞINOK'u davet ediyorum. 

M. Kaya YAŞINOK (GAP İdaresi Başkan Yardımcısı) : 

Sayın Valim. Sayın Belediye Başkan ım. degerli katılımcılar GAP Idaresi'nin GAP Bölge Kal
kınma Planı hazırlama kapsamında düzenlemiş oldugu bu toplant ıya hoş geldiniz. Bugün bura
da Güneydogu Anadolu Projesi'nin hedef ve stratejilerini belirleyen ve 1989 y ı lında hazırlanmış 

bulunan GAP Master Plan ı 'n ın yenilenmesi çalışmaları ile ilgili olarak size bilgi sunmak ve gö
rüşlerinizi almak için geldik. 

Bildiginiz üzere 1998 yılını Haziran ayında. hükümet GAP'ın 2010 yılında tamamlanmasına 

yönelik olarak ilgili planları hazırlaınakla. GAP Bölge Kalkınına Idaresi'ni görevlendirmiş ve bu 
görev kapsamında Idare GAP Master P lanı çalışmaların ı başlatmış bulunmaktadır. Bu çalışma
nın amacı bölgesel. ulusal ve uluslararası degişim lerin getirdigi formülasyonların yanı sıra sür
dürülebilir insani gelişmeden kaynaklanan ve GAP'ın özellikle son on yı ldaki uygu lamalarından 

edinilen birikimlerin ış ıgında ortaya çıkan kavramları GAP Bölge Planı'na dahil etmektir. Hedef-
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lenen sürdürülebilir. insani gelişme odagına insanı yerleştiren ve bu nedenle de katılımcıgı esas 
alan bir anlayışıda beı·aberinde getirmektedir. Oegerli konuklar Güneydogu Anadolu Projesi bu
gün gerek Bölge sosyo-ekonomisini etkileyen sonuçları gerek ise sürdürülebilir insani gelişmeye 
ilişkin ilke ve uygulamalarıyla sadece Türkiye'ye degil dünyaya mal olmuş bir proje durumuna 
ulaşmıştır. 

Biz GAP Bölge Kalkınma Idaresi olarak 10 yılı aşan bir süredir GAP'ı planlamakLa program
lanınakLa ve izlemekteyiz. Bu 10 yıl GAP'ta önemli dönemeçlerin yaşand ıgı bir zaman dilimini 
oluşturmuştur. 1989 yılında tamamlanan GAP Master Planı proje kapsamındaki kamu yatırım
la rını sektörel ve finansman ihtiyaçları ile belirleyerek GAP'a entegre bölgesel kalkınına projesi 
olma hüviyetini kazandırmış bir belge niteligini taşımaktadır. Ancak bu Plan proje kapsamında 
yapılması gereken kamu yatırımları bakımından bir rehber olmaktan öteye geçememiştir. Sayın 
konuklar GAP'ta planlanan ve inşa edilmekte olan tüm fiziksel yapılar ki bunlar bildiginiz gibi 
barajlar. hidroelektrik santralleri. sulama tesisleri. yollar. organize sanayi bölgeleri ekonomik 
gelişmenin büyümenin alt yapısını oluşturmaktadır. Bu tesisler eşit. adil. eı·işi lebilir. sürdürüle
bilir kalkınmanın araçlarıdır. Kalkınınanın asıl hedefi insan mutlulugudur. bizler yani kamu ku
rumları bu tarif ettigim ortamın yaratılmasına aracı olan kuruluşlar duruınundayız. Kamu yatı

rımları da bu ortamın saglanmasının temelini oluşturmay ı amaçlaınaktadıı·. Sürdürülebilir in
sani gelişme dogaı ve beşeri kaynakları optimum kullanma yolu ile gelecek kuşakların olanakla
rı tüketilmeden halkın tercih ve potansiyelini eksiksiz bir biçimde hayata geçirebilecekleri bi ı· or
tamın yaratılmasını ifade etmektedir. Gerçek bir kalkınma ne sadece üretim artışı nede sadece 
ekonomik katma deger ya ı·atılmasından geçmektedir. Asıl olan yatırımlarla kaynakları geliştire

ı·ek bir taraftan ekonomik ve sosyal refahını sagıarken öte yandan da bunun sürdürülebilirligi
ni s;ıglayacak insanı geliştirmeyi gerçek leştirmektir. Sürdürülebilir kalkınma kamu sektörünün 
yanı sıra özel sektör ve halk katılımından oluşan üçlü bir sac ayagına dayalı olmak durumunda
dır. Biraz önce ifade etmeye çalıştıgım gibi kamu sektörü yatırımları sürdürülebilir kalkınma da 
gerekli alt yapıyı oluşturacaktır. Bu açıdan Güneydogu Anadolu Projesi artık sadece kamu ya
tırım larının planlanmasıyla vücut bulacak bir kalkınma projesi olma niteligini aşmıştır. özel sek
törün ve bizzati halkın da projeye katkı saglamasını gerektiren bir safhaya ulaşmış durumunda
dır. Güneydogu Anadolu Projesi kalkınma sürecinde yer alacak tüm kesimlerin katılımıyla plan
lanmak durumundadır. Bu nedenle GAP'ta yeni bir aşamaya daha ulaştıgımızı söylemek yanlış 

olmayacaktır. GAP kalkınmasında artık merkezi planlamadan katılımcı planlamaya ve bunun 
uygulanmasına geçiş dönemecini yaşamaktayız. önemle belirtmek isterim ki. GAP Idaresi ola
rak biz bize verilen görevi yeni Güneydogu Anadolu Kalkınma Planı'nın hazırlanmasını Güney
dogu·da yaşayan herkesin işi haline getirmek istiyoruz. Bu Plan'a herkesi ortak etmek istiyoruz, 
bundan böyle GAP Bölge Kalkınma Planı olarak adlandıracagınıız belge bir planın ötesinde bir 
yandan bir kalkınma rehberi diger yandan da kalkınmanın uygulama programı hüviyetinde ola
caktır. Ortaya çıkacak plan yukarıda sözünü ettigim sürdürülebilir insani gelişmeye ilişkin ilke
leri içeren bütün toplum kesinılerinin katı lım ı ile hazırlanmış bir rehber doküman olacaktır. Bu 
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ilkeleri yeni GAP Bölge Kalkınma Planı 'mıza yansıtmanın yolu biraz önce de ifade ettigim gibi bu 
Planı Lüm kesimlerin birlikte ve katılımcı biı' şekilde üretmesi ile olacaktır. 

Ülkemizde ilk defa uygulanacak olan bu metod inanıyorum ki bölgesel ka lkınma uygulama· 
ları açısından dünyaya Türkiye'nin sundugu önemli biı' yenilikçi model olma durumundadı r. 

Planın katılınıcı bir şekilde yenilenmesi çalışması kapsamında bir dizi bilgilendirme danışma or· 
tak çalışma top lantısı geı-çekleştirilecektiı'. Bu deg işikli k sürecinin her aşaması hakkında ilgili 
kesimlere bilgi ver:lecektir. Çalışma kapsamında konulaı'ın özelligine göre programın önemli bir 
diliminin ortaya çıkar ılmasında ilgili kesimler bu görevi üstlenme fırsatını da kullanabilecekler
dir. Burada bulunan katılımcıların GAP Kalkınması süresince yer alacak tüm kesimleri temsil 
edecek şekilde olması gerektigini düşünüyorum . Nitekim bu toplantıda kamu kuruluşlarının ya
nı sı ra özel sektör. hükümet dışı kuruluşla r. yerel yönetimler. gönüllü kuruluşlar ve ka lkınma· 

dan fayda saglayacak bireylerin bulunmasını saglamaya çalıştık. GAP Bölgesel Kalkınına Planı 

hazırlanması ça lışması saflıa larıy la ilgili olarak biraz sonra arkadaşlarım sizi daha detaylı ola· 
rak bilgilendireceklerdir. Daha sonra ki oturumda ise katılımcıların görüş ve düşünceleri hakkın· 

da belirli bir fikir sahibi olmamıza imkan verecek verimli görüşmeler yapılmasını ümit ediyor. 
hepinize saygılarımı sunarım . 

Teşekkür ederiz Sayın Yaşınok. Konuşmalarını yapmak üzere Siirt Belediye Başkan Yardım· 

cı sı Sayın Suat EKIN'i davet ediyorum. 

Suat EKIN (SIIrt Belediye Başkan Yardımcısı) : 

Sayın V alim. GAP Idaresi'nden şehrimize Leşrif eden degerli konuklar. nıuhtereın katılımcılar. 

sevgili basın mensupları hepinize hoş geldiniz der saygı ile selamlarıın. Ülkemizin ekonomik kal· 
kınınasına önemli katkıl ar sag lamayı hedefleyen GAP Projesi'nin güncelleştirilmesi ile ilgili bilgi 
sunmak ve görüş alışverişinde bulunmak için bu nezih toplantının Siirt'te yapılması isabetli ligi
ne teşekkür ederken. başka konuşmacı la ra fırsat vermek düşüncesi ile sadece Siirt Belediye Baş· 
kanlıgı ' nın üç beklentisine dikkatierinizi çekmek isterim. 

Plan tadil atları ve revizyonun 388 sayılı Kanun Hükmünde Kararname geregince GAP Böl· 
ge Kalkınına Idaresi Başkanlıgı ·nca onaylanması gerektigi kanısınday ız. 

Ilimizde son yıllarda meydana gelen yogun göç neticesinde oluşan kaçak katların kat ihtilaf· 
larının bir an önce çözüme kavuşturu lması gerekmektedir. 

Şehir haritasının yanlış olması ve koordinatlarının yanlış hesaplanması nedeni ile yanlışlıgın 

giderilmesi için verilen sözün yerine getirilmesini temenni ediyorum. 

Ve son olarak da yıllardır GAP Projesi'nin en önemli halkasını teşkil ettigi Sayın yetkililerce 
vurgulanan ve geçen y ıl ihalesinin gerçekleştirildigi nıüjdelenen llısu Barajı'nın yapıınına baş· 

lanmasının bütün komşu illerimiz gibi en büyük temennimiz oldugunun önemle a ltını çizmek is· 
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terim. Muhterem konuklar Atatürk Türkiye'sinin en uzak noktasında yer alan ve kalkınmada ön
celikli yöreler kapsamında bulunan Siirt'imizin karşı karşıya bulundugu başta işsizlik olmak 
üzere diger olumsuzlukları aşmak ve zenginliklerini ülke ekonomisine kazandırmada inanıyoruz 
ki GAP Projesi büyük önem arz etmektedir. Sorulacak sorular varsa cevap vermeye hazır oldu
gumu belirtir. bir kez daha hepinizi Sayın Başkanım adına saygı ve sevgi ile selamlarım . 

Teşekkür ederiz Sayın Ekin. konuşmasını yapmak üzere Siirt Valisi Sayın Erol ARlKAN'! arz 
ediyorum. 

Erol ARIKAN (SIIrt Valisi) : 

GAP ldaresi'nin. Sanayi ve Ticaret Bakanlıgı ·nın ilimize teşrif eden degerli yöneticileri. deger
li çalışma arkadaşlarım . sevgili konuklar. Serıenişte bulunarak konuşmaya başlamak istemem 
ama GAP Idaresi yetkilileri beni mazur görsünler hiç sevmedigim bir şekilde sözlerime serıeniş 
ile baş layacagım. Toplantılar süresinde de olsa GAP Idaresi'nin ilimizi hatırlamasından dolayı 
kendilerine teşekkür ederiz. Geldigirnde GAP Idaresi'nin ne gibi etkinlikleri var cl iye araştırdım. 

ÇATOM diye bir yer ögrendim çok iyi bir personeli var. peı·soneli tek başına çaba sarf ediyor biz 
de yardımcı olmaya çalıştık. Ama umut ediyoruz ki bundan sonra GAP Idaresi ilimizde daha da 
etkin olacaktır. Degeri i konuklar her türlü ekonomik faaliyetin içinde cereyan ettigi sosyal ve kül
türel ortamın ekonomik faaliyetlerin başı olmasında belirleyiciligi izahtan varestedi ı'. Son on beş 
yılda bölücü terör örgütünün bölgemizde ilimizde yapmış oldugu tahribat sonucu gerek serma
ye gerek nitelikli bey in ve iş gücünde büyük kayıplar o lmuştur. Maalesef ilimiz sosyal ve kültü
rel çoraklıga {]üşmüştür. Ama inanıyoruz ki yine Siirt'liler olarak bunu da el birligi ile en kısa sü
rede yene<Jegiz. Ve tekrar güzel günlere döne<Jegiz. ekonomik kalkınmanın amacı insanın mutlu
ıugıı . insanın refahı ile olur. Bu bakımdan GAP Master Planı' nın sürdürülebilir insan kaynakla
rına bakışını çok olumlu olarak degerlendiriyoruz. 89'dan sonra biraz önce de belirttigim gibi 
bölgemizde çok büyük degişikler oldu. Şehir nüfusu % 60'1ara yükseldi i ş gücü sermaye kayıp

lar ı oldu bunların özellikle Bölge insanımızın GAP Idaresi ile ta rtışacak dogru yolu bulması ve 
pla nları buna göre yapması çok ileride planın başarılı olacagını göstermektedir. Ancak şöyle bir 
düşüncem de var bazı projeler yaparken biz bunu Sanayi Bakanlıgı 'nda da yapardık özellikle Ka
radeniz Bölgesi'nde bir bölgeyi alır o iller arasında nerede sanayi yatırımları olacak. nerede ne 
gibi yatırımlar uygulanacak diye araştırmalar yapardık. Bölgemiz de özellikle ilimizde sanayi alt 
yapısının maalesef kalmadıgı düşüncesindey iz. 19 sanayi tesisimiz var 11'i gayri faal durumda
dır. 5'i o/o 50 kapasite ile ça lışıyor. Bir tanesi de Kurtalan Çimento Fabrikası özelleştirilen. bir 
tanesi yeni faaliyete başlayan un fabrikası . bir tanesi de a lçı fabrikadır. Ve sermaye birikimi te
mel alt yapı olmadıgına göre kısa sürede ilimizin sanayi atılımı yapmasının da kolay olmadıgı 
düşüncesindeyim. Bu nedenle de özellikle ilimizin kültür şehri. üniversite şehri olmasına agı rlık 

verdik. Eger GAP Idaresi yapacagı planlamada bu kon un da üzerinde durursa bölgeler arasın
da. iller arasında kalkınmada hangi verilere göre hareket edilmesi gerekiyor. hangi konuların ge
rekiyor o zaman daha gerçekçi bir planlama olur diye düşünüyorum . En yakın ilimiz Batman he-
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pimizin bildigi gibi ranneri kuruldukLan sonra büyüyen eskiden ilçemiz olan bir ildir. Tabi ki ra· 
finerinin getirm iş oldugu bir alt yapı var sanay ileşme alL yapısı var. Bazı imkanlar sermaye bi
rikimi de var bunun kısa vade de yaraı.acagı eger orada sanayi leşme konusunda destek oluna
caksa bizim ilimizde de özellikle üniversite kurulmasının gündeme getirilmesi gerekmektedir. Ay

rıca ilimizin belli başlı kaynag ı hayvancılık ancak maalesef lıayvancılıgımızda bu bölücü Lerör
den nasibini a lmış. Dokuz bin olan hayvan sayımız yarılara kadar düşmüştür. Ayn ı şekilde bü
yük baş hayvan sayımız da düşmüştür. Aynı şekilde özellikle hayvancılık konusunda özel ilgi 
gösterilmesi gerekligini düşünüyoruz. Biraz önce de söyledigim gibi gayemiz ilim izi. bölgemizi ve 
dolay ısıyla ülkemizi kalkınd ırmaktır. Benim bu serzenişiın i de GAP Idaresi hoş görsün. Ancak 
tekrar söylüyorum GAP Idaresi'nden daha etkin. daha somut bazı şeyleı· beklemekteyiz. Kendi
lerine katkılarından. ça lışma larından . ilimize teşrinerinden dolay ı teşekkür ediyoı·um. Siz deger
li Siirt'lilerin de bugünkü toplantıda GAP Idaresi'nin de karşılıklı olarak konu ları t.arLışıp fikirle
rinizi beyan etmenizi ve onlara da yardımcı olmanızı diliyorum. Hepinize sevgi ve saygılarıın ı su
nuyoruın . 

Konuşma larından dolayı Sayın Valimiz Erol ARIKAN Bey' e saygılarımı arz ediyorum. Konuş

malarını yapmak üzere. GAP Bölge Ka lkınma Plan ı ça lışması ile ilgili bilgi sunuınu için GAP Böl
ge Ka lkınma Plan ı Proje Koordinatörü Sayın Vedat ÖZBILEN'i davet ediyoı·uz. 

Vedat ÖZBILEN (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Koordinatörü) : 

Teşekkürler Sayın Başkan izin verirseniz ben oturdugum yerden sunuşumu yapmak istiyo
rum. Biraz da bilgisayarı kullanacagım . 

Tüm Siirt'lilere toplantımıza geldikleri için teşekkür ediyor. GAP Idaresi adına saygı ile se
lamhyorum. 

Bugün buraya toplanmaınızın amaca Güneydogu Anadolu Pı·oj esi ' nin 201 O yılında bitiri i me
si hükümet kararının gerçekleşmesi yönünde başlatmış oldugumuz ça lışma yönünde sizlere bil
gi vermek. Bakanlar Kurulu bir karar aldı 2010 yılında Güneydogu Anadolu Projesi'ni b itirel iın . 

Bundan ne kastediliyor. nasıl bitirecegiz. öncelikli sektörler ne olacak. Bitirirken iller arasında 

ki rekabet illerin poı.ansiyellerini nasıl dikkate alıp öncelikli projeleri orı.aya koyacagız. bunların 

hep ı.artışılmasın ı istiyoruz. Tabi bunu yaparken de bizim dayandıgımız bir esas doküman va ı·. 
Sayın Kaya Bey'de bahsetti 89 yılında yapılmış olan GAP Master Planı; bu plan kamu yatıı·ım

l a rını sektörlerini ve finans ihtiyaçlarını belirleyen bir plandır. Biliyorsunuz Güneydogu Anado
lu Projesi Pırat ve Dicle nehirleri arasındaki bulunan bir a lanı kapsıyor. Su kaynakları degerien
dirilecek 22 baraj yapılacak. 19 hidroelektrik santral ve 1. 7 milyar alan su lanacaktır. Ilk başı.a 

su ve toprak kaynaklarını geliştiı·mek projesi olarak lanse edilen Güneydogu Anadolu Projesi 89 
yapılan Master Plan çalışmaları ile entegre bir bölgesel kalkınma projesi olarak yürütülmeye 
başlanmıştır. Çünkü ovayı su layacaksınız. yeni ı.arım ürünleri devreye girecek onlar sanayiye 
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girdi verecek. tarıma dayalı sanayiler gelişecek ona etki olarak saglık . tu ı· izm . kentsel alt yapı 

ihtiyaçları ortaya çıkacak bunların yeniden karşılanması gerekecek. Dolayısıyla sadece su ve 
toprak kaynaklarını geliştirmek degil tüm sektörleri de birlikLeetkileyecek entegre bir plan ola
rak ortaya kondu. Ve bu planın dar bagazia rı yan i bölgenin kalkınmasında ki dar bogazlar ne
lerdir. Bunu kalkındırırken nelere dikkat etmeliyiz ortaya konan bir rehberdir. Ve on yı ldır da 
bunun ortaya koydugu ve yı llık yatırım program larında belirledigi projeleı· ilgili yatıı·ımcı kuru
luş tarafından da uygulanmak. Şimdi bu plan yapılırken o zamanın şarLiarı ile o günü anlayışı. 
yaklaşımı. devletin organizasyon şekli daha çok merkezi bir planlama yönündeydi. Yani bir pro
je ekibi oluştu ve bu proje ekibi ile bürokrasinin belli bir kesimi oturup bu planı yaptı. Tabi bu 
planı yaparken Bölge'de yeni incelemeler de yapıld ı . araştırma lar yapıldı . k ısa süreli bilgiler top
landı. o zamanın şartlarında bunlar gerekiyordu. Ama sizin görüşleriniz bu plana pek yansıma
dı yani o günün valiliklerinden. belediye başkanlıklarından. kaymakamlıklarından bilgiler top
landı. bir teknik ekip bunu irdeledi ve bölge planın ı o ı·taya koydu. Bu şekilde hazırlandı. Ve on 
yıllık uygulama süresince de sizler hep bizi eleştirdiniz bu plandan bizim habeı•imiz yoktu. bizim 
görüşlerimizi hiç yansıtmadınız. Bu bizim bölgemizin. ilimizin ihtiyaçlarını da yansıtm ıyor halen 
de açılış konuşmalarında da görüyoruz. O eleştiriler devam ediyor on yıllık süre içerisinde bizim 
uygulamamız. GAP Idaresi'nin yapmış oldugu uygulamalar. devletimizin digeı· kuı·um la ı·ın ın 

yapmış oldugu uygulamalarla ortaya çıkan artık bu an layıştan vazgeçilmesi gercktigidir. Proje
den etkilenen kesimlerin artık aktif rol alması ve onların düşüncelerini çünkü bölgede yaşıyor

lar. ilde yaşıyorlar o sorunları bire bir yaşad ıkları için sorunların çözümüne yönelik bir önerile
ri vardır. Bunların plana yansıtılması diye merkezi planlamadan ayrılarak daha katılımcı bir 
planlama anlayışı ile yapılsın düşüncesi oraya çıkmışt ır. Bu GAP Idaresi'nin sadece bölgede 
yapmış oldugu uygulamalar degil dünyadaki gelişen egitimler va ı·. GAP ldaı·esi bu uygulamala
rı yaparken bazı yeni deneyimler örnekler ortaya koydu işLe bu Birecik Barajı'ndan etkilenen 
alanlardan ortaya çıkan yeniden yerleşim sorunları otuz köy etkileniyor. 1! aifeti ilçemiz etkileni
yor orada halka danışarak bu planlar yapı lıyor. Ve çok olumlu sonuçlar elde edildi imar planla
rı . Suat bey bahsetti. kat artırımı. diger konular var. Ciddi boyuLiara ulaşmış diger illerimizde 
de var bunlar ama halkla tartışılarak yapıldıgında bu imar planlarının daha başarılı oldugu uy
gulamasının daha kolay oldugunu ortaya çıkmıştır. Buna benzer projeler gösterdi ki projeden et
kilenen kesimlerle projeyi tartışırsanız bu ta ı'Lışmalaı· sonunda ortaya çıkan son uçları bu proje
lere yansıtırsanız uygulamaların daha kolay. daha etkin oldugunu ve halkın da bu projelere sa
hip çıktıgı görüldü. Dolayısıyla artık bundan sonraki süreçte de artık ona dogru gidilmesi gere
kiyor. Bu planın revize edilmesinin bi ı• nedeni de on yıllık süre içerisinde Bölge'de de çok degi
şiklikler oldu. Sayın Valim bahsetti huzursuz bir ortam vardı. onun getirdigi bölgedeki negatif 
gelişmeler oldu. işte yatırım programlarında buraya aktarılan meblaglar aza ldı. Enerji sektörün
de Güneydogu Anadolu Projesi'ndeki seviye çok iyi % 62 seviyelerinde ama sulamalarda % 11 

seviyesinde kaldık. Yani geri kalan her ne kadar sizler eleştiriyorsunuz. Siirt'e çok yapılmad ı 

ama diger bölgelere de çok fazla bir şey yapılmadı. Hani bir tek belki Şanlıurfa'daki sulamalar 
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gündeme geldi ama yine de devletimiz bu zor şartlarda 200 bin hektar alan ı suladı onu su lama· 

ya açtı yani bunları da biraz göz ard ı etmemek gereki ı·. Dolayısıyla bu tür gelişmeler var on yıl· 

lık süre içerisinde Bölge'de sosyal ekonomik yapıda yeni degişmeler oldu. Bazı kentlere ilçeleri· 
mize nüfus yıgılmaları oldu bunların 89 Master-Plan'da ortaya konan projeksiyon hedeflerini de 
aştı. Bunlar hep Plan'ın yeniden gözden geçirilme ihtiyacını doguruyor. Dünyada da yeni geliş· 
ıneler oldu. işte 1992'de Rio'da kabul edilen Cumhurbaşkanımızın da imzalamış oldugu Gün· 
dem 21 adlı doküman. ki bu doküınana yüzün üzerinde Devlet Başkanı imza attı ve kabul etti· 
ler. Bu neydi 21. yüzyılın yeni planlama anlayışları ortaya konuldu. Bu sürdürülebilir i nsanı 

kalkınına insan ın kalkınınada daha etkin rol alınası düşünceleı·i Plan·a daha başka bir açıdan 

bakılması nı gemktiriyor. Ve GAP Idaresi'nin 1995 'ten beri yapmış oldugu uygulamalarda artık 
biz Güneydogu Anadolu Projesi'ni su ve toprak kaynaklarını geliştiren bir proje olarak sınırla· 
mıyoruz. Projeden etkilenen insanları geliştirmeye yönelik bir proje oldugu anlayışını ben imse· 
dik ve buna yönelik çalışmalar yaptık. Şimdi insanı bu Proje'nin odagına aldıgın zaman her şey 
degişiyor. Projeler yapılacak. çalışmalar onların ihtiyaçları dogrultusunda yeniden irdelenmesi· 
ni gerekli kıldı ve bu dogrultuda ki çalışmalar hızlandı. Tüm on yıllık deneyim GAP Idaresi'nce 

yeniden gözden geçirilmesi ihtiyacını ortaya koydu ve Bakanlar Kurulu Karar ile 98'te bu kara· 
rın alması ile 2010 yılında biLirilmesi ve bir talimat olarak gelmesi ile bu işler daha da hızlandı. 
Do layısıyla sizlerin karşısına da gelmemizin nedeni hem on yıllık deneyim ile ortaya çıkan so· 
nuçlaı· ı tartışmak hem de yeni yapı lacak planı sizlerle birlikte yapmak. Yani katılımcı planlama 
diyoruz katılımcı planlama derken sizlerin fikirleri alınacaktır. Yani eskisi gibi 89'da yap ılan 

Plan gibi sadece Ankara'da belli bir uzman gı·ubun yaptıgı bir Plan olmayacak sizlerle birlikte 
çalışacagız. Yani sizlerin fikirleri etkin olacak buı·ada sizlerin görüşleri yansıyacak bu tabi bi ı· 

teknik ekiple yapı lacak ekonomik ve sosyal geçerliligi. bilimsel geçerliligi olmak kaydı ile yapıla· 

cak. Sizlerin rikil'leri alınarak yatırım programiarına yansıyacak yani GAP Idaresi'nin rolü bu ra· 

da sadece bir aracı bir kuruluş olacaktır. Sizlerin görüşlerini yıllık yatırım programiarına yan· 
sıLmak Siirt Ili'nin problemleri nedir bahsedildi bunları nasıl çözecegiz. Çözerken bizden bir şey 
beklemeyin hepsini siz söyleyeceksin iz çözümü de Tevfik Bey bizlerle yıllardır çalışır. GIDEM'Ier 
niye açılmadı diye soruyor. Niye açılmadıgını da birlikte tartışacagız biz niye buralarda bir giri· 
şimci destekleme merkezi açamadık sorunlarımız nedir onları size aktaracagız. Sizler de bunla· 
rı anladıgınız ölçüde yeniden revize edecegiz. yani bu GIDEM'Ier burada nasıl açılabilir birlikte 
karar vermeye çalışacagız. Yani katılımcı planlamadan anlad ıgımız bu. sizlerin görüşlerini yan
sıtacak bizlerin karşılaştıgı sorunları siz de göreceksiniz bizde sizin karşılaştıgınız sorunları gö· 
rüp ortak bir nokta bulup bunu plana yansıtmaya çalışacagız. Katılımcı planlamadan anladıgı

mız bu bunun. sizler için buralara geldik. Bundan sonra yapacagımız plan bu şekilde olacak siz· 
ler etkin rol alacaksın ız. sizlerin görüşleri yansıyacak sadece GAP Idaresi hem Proje'nin yapı!· 
ması hem uygulanınasında aracı bir kuruluş olacaktır. Genellikle yaklaşımımız bu katılımcı yak· 
laşım dedigimiz zaman. bizim beş tane yöntemimiz var. Bunlar bilgilendirme. danışma. ortak ça· 
!ışma. delegasyon ve yönetişim diyoruz. Bu konuda sizlerin görüşlerine ihtiyacımız var yani ka· 
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tılımcı derken bilgilendiı·me bugün yaptıgımız bir bi lgilendirme !.Oplantısı hükümetin talima tı var 
bu talimat dogrultusunda 201 O yılında bu pro jeyi bitirecegiz. Bunu bitirirken sizlerle bu i şi ya
pacagız diye bilgilendiriyoruz. Aynı zamanda görüşleriniz alınacak bundan sonraki daha spesi
fik konu larda da toplantılar yapı l acak. 

Işte ortak çalışma dedigirniz hayvancılık konusunda. özel sektörün Siirt'te geliştirilmesi. işte 
basının ne sorunları var. sivil toplum örgütlerinin. valiligin ne sorun ları var. kaymakanılıgın. be
lediyenin. muhtarlarımız burada çogunlukta halkla birebir ilişkilerimiz olan nıuhtaı·larımızın so
runları nedir. Çünkü onların sorunları bu plana yansıtıldıgı sürece bu ilimizin Siirt'in gelişmesi 

daha olumlu yöne gelecektir. Çünkü sizden gelecek in putlar bu Plana girecektir. Geliştirmek için 
neler yapabiliriz siz bu işin içerisindesin iz birebirsiniz. Bu ça lışma la rı yapın bize verin ve sonra 
birlikte oturup ça l ışalım . Aynı şekilde muhtarlarım ıza diyecegiz sorunlarınız nediı·? Bunları bize 
iletin birl ikte tartışalım yatırım program iarına sokal ım. Böyle bir yöntemimiz olacak bu katı lım

cı planlamadan anladıgımız sizleri bu sürece katmak istedigirniz nokta bu olacaktır . Bu konular
da da biraz görüşlerinize ihtiyacımız var yani bu izleyecegiıniz yöntem dogruınu sizin bu planla
ma sürecinde katı lımlarda baz ı engeller varsa onları nasıl aşabi l iriz. Bunu söy lemeniz gerekir 
çünkü Siirt' i sizin kadar biz iyi bileıneyiz. Bunların bize söylediginiz de kimlerle çalışına l ıy ız Si
irt'te. Siirt'te eger bir kurul oluşturursak. Siirt' in p lanlanması 2010 yılında nas ı l bir şekil alaca
gı netliginde karar verecek bir kurul oluşturursak. Sizlerden katı l anlar kimlerden o lma lı. bu ko
nularda hep sizlerin görüşlerinize ihtiyacım ız var. Tabi biz bunla ı· ı yaparken herkesi ortak etmek 
istiyoruz. Mesela konuşına lardan elde edindigim bazı şey ler var. hayvancılık çok önemli bura
da. ama soru nları var. Demin Valimiz bahsetti terörden dolayı d~ıı·be yemiş 9 bin küçük baş hay
van yarıya düşmüş daha da aşagıya inmiş bu ekonomiye sizlere büyük bir darbe vuruyor. Kent
sel alt yapı sorunları hat safhada işte Valimiz dedi ki sermaye gitti. bütün tesisler 11 tesis ka
palı bun ları nasıl geliştirebiliriz. Bunları hep taı'tışmamız gerekiyor Tevfik Bey şimdi geldi aca
ba bu özel sektörü nasıl geliştirebiliriz. Gl DEM'leri niye açamadık bunlarıhep birlikte oturup ko
nuşmamız gerekir. Bizimde bazı sorunlarımız var açamamamızın nedeni işte bu imalat sanayi
sini burada nasıl geliştiririz. Bunları birlikte yapınay ı düşünecegiz herkesi ortak etmemizin ne
deni bu sizlerin daha etkin rol alnıanızı bizim amacımız aracı olarak bun ları hükümete politika
cı lara iletip yöre insanın sorunları budur çözümleri konusunda da bunları istiyorlar. Dolayısıy
la bu noktalara egilmemiz gerekir. Siirt' e geldik. Siirt'te herkese eleştiriyar Güneydogu Anadolu 
projesinden yararlanınıyor. Yararlandırabilmek için neler yapma lıyız ama bunları siz düşüne
ceksiniz biz genel bir çerçeveyi çizebiliriz size yardımcı oluruz yine teknik kapasitemizi sizlere 
açacagız. Ama çözümleri konusunda da sizlerin bize bir şeyler vermeniz gerekiyor. Dolayısıyla 

herkesi bu anlayış ım ıza ortak etmemizin amacıda budur. Tabi bu plan ı yapaı·ken bazı temel kav
ramiarım ız var bunlarla sizi sıkmak istemiyoruz ama en önemlisi katı lımcı olarak saydam ola
cak açık olacak sizlerle tartış ıp yapacagız. Sorunları paylaşacagız ve öncelikierin izi tespit edece
giz. Sayın Valim. buranın kalkınması için ben dedi. kültür ve egitim merkezi olmasını öneriyo
rum dedi ve bu yönde ça lı şıyor bu dogru mu bunu da tartışınam ız gerekir. Hayvancılık belki da
ha önemli olabilir öyle görüyorum acaba siz nası l görüyorsunuz Siirt'in kalkınması için. bunları 
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hep tartışınaınız gerekir. I şte beyin fırtınas ı dedigiıniz konulaı· da bunları hep tartışacaksınız ya
ni ögleden sonraki tartışına larda eger siz de o düşüncelerinizi yansı tırsan ız. yan i hayvancılık 

önemli. sizin için acaba Siirt'in kalkınınasında ne öncelikli. bun ları koyınaınız geı·ekir . Yani böl
gesel önceliklerle ulusal öncelikler çok farkl ı olabilir ve bürokrasin in bazı kesimlerinde bunu söy
lememiz gerekir. Ulusal öncel ikleı· fazla olabilir ama Siirt'in öncelikleri farklı dolay ısıy la da ona 
göre projeler yapmalıyız. Ve bunda biz aracı olabiliriz size ve bu iş ler bizim temel yak laşımım ız 

o lacaktır. Bu katılımcı plan lamayı yaparken ve bunda da bizim 12 tane kalemimiz var. bu deLa
ya girmiyorum. Bun ları daha spesifik konulaı·da tartışacag ız sizlerle işte planın yapıın süreçleri 
içerisinde ama önemli olan burada kamu yatırım planını ortaya koyacagız. bir de Planı ortaya 
koyacagız. Kamu yatırım programında özellikle üzerinde durmak istedigiıniz nokta katılımcı 

planlama an lay ı şından biz ne anlıyoruz ve neyi yapmak sonuçta neye ulaşmak isted igiınizi be
lirtmek istiyoruz. 

Yı llık yatırım programlarını bilirsiniz bu sisteme bizim halkımııda a lıştı. uygulayıcı kuruluş

la ı·da a lıştı. Yani bir proje olur yeri belli olur bir uygulayıcı kuruluş tespit edilir. Devlet yatı rım 

programların da mesela tarımsal gelişme projesini mesela Siirt'te Ziraat Odası yapabilir. Sana
yinin geli şmesinde Ticaret Sanayi Odası'na görev verilir. Mesela kentsel çevrenin iy i leşti r ilmesi 

konusunda burada sivil toplum platfoı·mları oluşturulabilir onlar yapılabili r. Yani sadece merke
zi otorite uygulayıcı olmamalı. uygulay ıcı yerel insanlar olmalı . onların temsilcileri olmalı. tica
ret sanayi oda ları olma lı . ziraat oda ları olmal ı . birlikler olmalı bunlara görev verilmeli paralar 
buraya akına lı bununla ilgili de denetleme mekan izması kurulmalıdır . Yani katılımcı planlama 
programında ulaşmak istedigimiz nokta bu bunda da devleti zorlamak istiyoruz. pol itikacıları 

eger yöre insanını bu kalkınma sürecine entegre etmezseniz bu şeki lde projelerde görev verme
diginizde kalkınına larda pek başarı elde edilemiyor. Işte Siirt'te ki yankılarda Güneydogu Ana
dolu Projesi'nden yararlanam ıyoı·uz sesleri hep bundan kaynaklanıyor. Bunu ortadan kaldıra

bilmemiz için burada ki in sanla ı·a buranın temsilcilerine yetki ve söz vermeliyiz. Aynı zamanda 
finans açısından da desteklenmelidir. Bu plandan bekledigimiz bunla rı oluşturabilmemiz için bu 
yatırım projelerine girecek önemli öncelikli projeleri sizlerin görüşleı·iniie çok ihtiyacımız var. Bu 
nedenle suskun kalmayın düşüncelerinizi söyleyin bizim bu yaklaşımımız acaba dogru mu degil 
mi? Bunların hep tartışılmas ı gerekir. Kadir Bey Bölge'nin soı·unlarını ortaya koydu Tevfik Bey 
özel sektör açısından. Suat Bey kentsel açıdan acaba muhtarlar neler söyleyebilir sorunlar ne
dir bun l arı nasıl çözebiliriz. Diger kesimler bunları söylediginiz zaman hem kayıtlara geçiyor 
hem de bu kayıtlarda ilgili kesimlere sizlerin düşüncelerini buraya katılmayan kesimlere de dü· 
şüncelerinizi iletmek istiyoruz. O açıdan etkin rol a lırsanız bu tür tartışmalarda bize de çok ışık 

tutacak. Çünkü bizim amacımız birlikte paylaşalım. birlikte planlayalım. birlikte uygulayalım bu
nu yaparken de sizler etkin rol a lacaksınız. Bizler sadece aracı olacagız teknik bilgimizi sizlere 
sunacagız ama sizlerin sorunlarını da yatırım programlarına. ilgili kesimlere merkezi devletin 
üst kesimleı·indeki bürokrasiye de iletıneye ça lışacagız. Beni dinlediginiz için hepinize teşekkür 
ediyorum. katkılarınızı bekliyoruz. 
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Teşekkür ederiz Sayın Ozbilen ..... şimdi de GAP Bölge Kahnma P lan ı Kırsa l Kalkınma Grup 
Yöneticisi ve eski Tarım Bakanlıgı Müsteşar Yard ımcımız Sayın Haş im OCOT sunumunu yapa
caktıı·. 

Haşim öCüT (GAP Bölge Kalkınma Planı Tarımsal ve Kırsal Kalkınma Grup 
Yöneticisi) : 

Teşekkür ederim. Sayın Başkan . Sayın yöneticiler. çok degerli Siirtli 'ler ben bu konuşmamda 
GAP Bölge Kalkınma Plan ı 'nın önemli bir bölümü olan Kırsal Ka lkınma Planı ve yapmakta oldu
gumuz çalışma larla ilgili olarak bilgi sunacagım ve sizlerle düşüncelerimi paylaşacagım . 

Evvela dünya genelinde kırsal kalkınma program ı nedir. Bu kavrama verilen önem nereden 
kaynaklanıyor. O konu üzerinde durmak istiyorum. Uluslararası kuru l uşlarla yapılan tespitiere 
göre bugün dünyaınııda yaklaşık yarım milyar civarında ki bir insan kitlesi yoksulluk şartları 
içerisinde yaşamaktadır. Bu insanların % 80-85 ise kıı·sa l alanlarda yaşamaktadır. Ve bu insan
ların temel geçim kaynagı da tarım ve tarımın alt sektörleridir. Hayvancılı k. balıkçı lık. oı·mancı

lık gibi faal iyetleı·dir. Bu insan ların karakteristikleri nedir. sıkıntılar ı nedir bir bakarsak bu in
sanlar aç veya yeteı·siz beslenmektedir. Egitimsizlik vardır yeterli egitim a lamam ış la ı·dıı·. Bu in
sanlar saglıksız şartlardadır bu insanlar temel kamu hizmetlerinden yoksundur bu hizmetlere 
ulaşamamaktadır lar. I şte kırsa l alanda toplumun böyle bir sorun yumagı içerisinde yaşad ıgın ı 

hepimiz biliyoruz. Dünya genelinde de böyle bir durum var. Işte gelişme sürecine baka ı·sak dün· 
yanın 1940'11 yıllardan bugüne kadar çok önemli mesafeleı· a lındıgın ı hepimiz görüyoruz. Eko
nomik büyüme 60'1ı yıllarda hakim olan bir kavt'aınd ı kalkınınayı yönlendirdi daha sonra gelir 
dagılımında adil bölüşüm öne çıktı, kırsal uyum öne çı ktı. Ama eo· ıı yılların sonunda geldigimiz 
noktada gördük ki. bu çalışınalar belli bir kitleyi olumlu olarak etkilemiyor. 

O bakımdan yaklaşıınlarımızda stratejilerimizde köklü degişik liklere ihtiyaç var. I şte ulusla· 
ra rası camiada bunlardan dolayı yoksul kesimin yaşad ıgı kırsal kalkınma öne çıktı. Ve uluslaı·a

rası kuruluş artık proje kredilerinde kırsa l ka lkınma. kırsa l i nsanın gelişti ri lmesine yönelik faali
yetlerin olmasını kredileri için ön şart olarak ön koşu l olarak öne sürmektedir. Kırsal ka lkınma

yı sizinle bir tartışalım nedir bu kavramdan anlaşı lan nedir. Tarif olarak bakarsak bir alan san
ki bu tabirde gizli bulunuyor. Kırsal alanın fiziksel geliştirmesi hayır burada dogrusu bu degil
dir burada dogrusu kırsal alanda yaşayan insanları hedef alan kalkınmadır. Yani kırsa l kalkın

ma kırsal alandaki insanın yaşam şartlarını iyileştirmek için yürütülen faaliyetleı•dir. Buı·ada ta
bi bir başka önemli bir konu var kırsal insan ı geli şti recegiz. ama bugünkü gözlemledigimiz so
nuç diyebilecegimiz bazı olgular var. Yani bu insanlar saglıksız yetersiz besleniyor. çocuk ölüm
leri çok fazla acaba biz bun ları belli direk sübvansiyontarla m ı önleyelim. Yani hastaneler aça
lım . hastaneler bedelsiz olsun insaniarım ız oraya gitsinler ve tedavi olsunlar hastalık sorunları
nı çözümlesin ler. Veya gıda yardım ı yapalım bedelsiz olarak dagıtalım kırsa l gerçekleşir mi ha· 
yır gerçekleşmez. Bunu iki ülke örneginde size açıklayabilirim. Filipinler ve Güney Kore. Filipin· 
ler bu yolu seçm iş k ıı·sa l alanda soı·unlar üzeı·i ne ben nasıl giderebilirim diye kamu kaynakları-
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nı aktarm ış ama sürekli sürdürü lebi l iı· bi ı· kırsa l iyileşme yaşanmamış. Güney Kore ise biraz 
sonra söyleyecegim sebepler üzerinde durmuş. Yani kırsa l alanlarda yaşayan insanlar neden bu 
şartlar altında yaşıyor. Bu insanlar dogdukları zaman eşit şartlarda doguyor eşit özell iklerle do· 
guyor. Dolayısıyla bu insanlar tembel degil bu insanlar ça lışkan . Bunları bu yoksulluga iten bu 
sıkıntılara iten sebepler nedir. Işte önemli olan kırsa l kalkınmada bu sebepterin tan ımlanması 

ve sebepterin ortadan ka ld ı rılmasıdır. Bu genel kavramlardan sonı·a kırsal ka lkınma GAP Bölge 
Kalkınma Planı'nın hazırlıkları konusunda düşüncelerimizi sunmak istiyorum. Evvela plan nedir 
plandan bahsediyoruz planın ne oldugunu da iyi aniamam ız gerekir. 

Plan eylem ve davranışları belirli hedefler dogrultusunda bir araya getirilmesi ve düzenlen· 
mesi iş lemidir. Bunu biz plan çalışmalarında nasıl yapacagız iki başlık altında toplayacagımız 
faaliyetlerle yapacagız. Birincisi kı rsa l alan toplumunun sosyo-ekonomik şartla ı·ının inceten me· 
si. araştırılması . ihtiyaçlarının belirlenmesi. sorunlarının belirlenmesi işte bu bilgilendirme top· 
lantıs ı da bunun ilk ayagı oluyor. I şte her yöremizin burada hayvancılık çok önemli potansiyele 
sahip geliştirilmeye muhtaç potansiyeli var. I şte bu kırsa l yörede yaşayan insanlarımızın yöı·e· 

nin potansiyellerini harekete geçirmek sureti ile nasıl karşılanabileGegini hangi faaliyetlere ge
ı·ek duyulacagın ı işte biz ikinci aşamada belirleyeGegiz. Burada bir temel felsefemiz var. Onu da 
sizlerle paylaşmak istiyoruz. Kırsal alanda temel ekonomik faaliyet tarım. ama tarımı bir bütün 
olarak düşünüyoruz tar ımın içerisinde alt sektörler yer a lıyor. Hayvancı lık var. bitkisel üretim 
var. arınancılık var ve su ürünleri var. Ama bu da yeterli degil kırsa l alanda bugün gelirin %70. 
%80'nini tarım karşılıyor ama tarım dışı sektörlere de ihtiyaç var o bakımdan kırsal ekonomi
yi bir bütün olarak sistem bütünlügünde ele alacagız. Ve bun ları bir denge içerisinde geliştirme

ye ça lışacagız. Temel felsefemiz budur bundan sonra planın amaçları konusunda kı rsa l kalkın

ma planın alt planın amaçları konusunda düşüncelerimi sunmak istiyorum. 

Bu temel felsefe ışıgında planın amaçları şöy le belirlenebilir bunları sizlere göı·üşlerimiz için 
sunuyoruz. Bir kere tarımsa l faal iyetlerde ekonomik verimliligin yaka lanması çok temel bir 
amaç hayvancılık eger ele alınırsa bir hayvan başına a lınan süt üretimi yani verim çok düşük 
ise burada bir karl ı iş letmeci likten bahsetmek mümkün degil. Veı·im l il igin arttırılmas ı için de ne 
gibi yöntemler gerekecek onları bilahare faaliyetler kısmında sunacagım . Tabi GAP' ı biı· bütün 
olarak düşünürsek 1.7 milyonluk hektarlık bir alanda sulama yapılacak ama su lamanın rasyo
nel bir şek ilde yapılınası için. su çok kıymetli bir kaynak. çok tasarrufluku llanılması gerekir. Mo
dern yöntemlerle kullanılınası lazım çok fazla su verilmesi durumunda bu çok önemli kaynagın 
elden çıktıgını görüyoruz. Uluslararası camiada da ortaya konuldu Türkiye'de de bu deneyimle
ri biz yaşadık. 

Girdi ve uygun teknolojilerinin kullanımının yaygınlaştırı lması işte kaliteli yem eger hayvan
cı lık için düşünürsek. bitkisel üretimde gübre çok kaliteli tohumtarım ız var. Ülkemizde ki çiftçi· 
lerimizin bir çogu bunu ku ll anıyor. Ama gezdigimiz gördügümüz yerlerde daha önceki yerlerde 
de çiftçilerimizle yaptıgımız konuşmada şunlara şahit oluyoruz ki. Bu yöredeki çiftçilerimiz kali
teli tohumlukları yani yüksek verimli tohumlukları maalesef kullanamıyor. I şte bunların kulla-
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nılması . amacımız optimum işletmeler yani bir süt hayvancılıgı işletmesi optimum iş letme olabi
lir mi? Acaba optimum işletmeleri nasıl yayabiliriz. Işte bu temel amacı bir esas amaç olarak yi
ne belirlemiş bulunuyoruz. Ayrıca tarımda istihdam olanak larının geliştirilmesi insanımızın kır

sal yörede yaşayan insanımızın refahı için iş bulması gerekiyor. Bunun için tarımda özellikle ta
rımda iş sahalarının gelişmes i gerekiyor. Bir başka amacımız yeterli degil ama kırsa l toplum için 
tarım dışı sektörlerde ve faaliyetlerde gelir kaynaklarının geliştirilmesidir. Bir başka amaç faz
la üretim elde edildi ama bu ürün pazarlanamıyor. Degeri fiyatına satılamıyor. Çiftçiye gelir açı

sından çok fazla bir faydası olmuyor i şte ürünlerin işlenmesi. degerlendirilmesi. sanayinin ku
rulması ve pazarlama alt yapısının güçlendirilmesi de bir başka amaç. Nihayet çevrenin ve do
ganın korunması çok önemli bir amacımız olacaktır. Temel faaliyetler. temel yatırım konuları ne
ler olabilir bunları sadece görüşleriniz için sunuyorum. Bir kere bir alt yapı projelerin in tamam
lanması hadisesi var. Sulama projeler i ayrıca tarla içi geli ştirme u laştırmaya ilişkin yatırımlar 

va ı·. Bunların bitirilmesi lazım . Şu bir gerçek ki bu proje tarla içi gelişt irme faaliyetleri açısından 

hedeflerin gerisinde kaldı. Iki yüz bin hektarlık yaklaşık bir alan şu anda sulanıyor ama tarla içi 
geliştirme hizmetleri tamamlanacak olursa bunun kısa zamanda arttırı lmas ı mümkün olacaktı r . 

Çok parçalı işletmeler var bu i ş letmeler toplulaştırma ile birleştirilebilir ise ekonomik ve anlam
lı bir iş letmecilik bazına oturabilir. O bakımdan top lulaştırma faaliyetleri bu planda önemli bir 
yer alacak. Birincil tarım ürünleri yani süt üretimi. besi sorunu. hayvan üretimi hayvancılık için 
veya tarımsal bitkisel ürünlerde ham madde. bugday. arpa gibi hammaddeleı·in üretilmesi 
önemli bir yatırım a lanı ve bunların geliştirilmesi. Bunlarla ilgili olarak araştırma . geli ştirme. 

çiftçi egitimi. yayım hizmetleri kırsal sanayinin geliştirilmesine i lişkin faaliyetler·. Kırsa l insan 
kaynaklarının geliştirilmesine ilişkin ça lışma lar. K ırsal alan insanın egitim ihtiyaçları çok daha 
farklıdır mesleki egitime ihtiyaçları vardıı· . Tüm bu faaliyetler bazında önemli bir yer alacaktır. 

Bir başka önemli konu da örgütlenme maalesef kırsa l insanımız. çiftçilerimiz, yeti ştiricilerimiz 

örgütlü degil. Örgütlü kesim istediklerini isteklerini çok daha kolayca anlatabilir. Sesini daha 
yüksek çıkarabilir. Ama görüyoruz ki kırsal kesim insanımızda böyle bir mesleki örgütlenme ha
reketi henüz başlamadı. Var güzel örnekleri ama yayılmasını istiyoruz. Onemli bir faaliyet ola
caktır bu da nihayet burada Sayın Valimiz de belirttiler ancak şunu anlatmamız gerekir. Bura
da GAP Bölge Kalkınma Idaresi olarak yörede faaliyet gösteren tüm kamu kuru luşlarının faali
yetlerinin bir bütün içerisinde sizlerin ihtiyaçlarına cevap verecek şekilde biçimiendirilmesi için 
çalışıyoruz. Ve bu biçimlendirmeden de sonra uygulamada bir eş güdüm görevimiz var. O ba
kımdan bizim burada faaliyetler bazında diger kamu kuruluşlarının özellikle Sayın Başkanımı

zın temsil ettigi ve Köy Işleri Bakanlıgımızın ve diger bakanlıklarımızın. Sanayi ve Ticaret Bakan
lıgımızın bu proje kapsamında yörede yapacak ları yatır ımların ve faaliyetlerin bu plan içeı· isin

de yer alması büyük önem taşıyor. Ve bu faaliyetlerin finansman ihtiyacının belirlenmesi önem 
taşıyor . Bu arada nihayet teşvik ve desteklemeler yer alma lı tüm faaliyetlerin sizlere ulaşabil

mesi bak ımından teşvik ve desteklemeleı·in de önemini dogru teşvi klerin yerinde teşviklerin çok 
ta yararlı oldugunu sanıyoruz. I-layvancılıkta teşvik konusundan bahsedince izin verirseniz. hay
vancılık konusunda 1 O may ıs 2000 tarihinde çıkan bir teşvik açıklamasından bahsetmek istiyo
rum. Hükümet açıklaması karal'l1ame. buna göre yem bitkisi üretimi yapan çiftçilerimizin yatı

rım masraflarının o/o 30'u devlet tarafından desteklenecek. karşılanacak. 
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Bunun dışında işletmesine kültür ırkı hayvan alan yetiştiricilerimiz için de hayvan bedelleri· 
nin % 30'u devlet tarafından karşılanacaktı r. Bunun dışında suni tohumlama yaptıran yetişti · 

ı'icilerimizi de belli bir oranda henüz miktar ı belli degil desLeklemeyi ön görülüyor. Tabi plan ha· 
zırlıkla rınıızda biz bunu dikkate alacagız. 

Size son olarak bu kı rsa l kalkınma planın politika tercihleri ve yaklaşımları konusundaki dü· 
şüncelerimi sunmak istiyorum. Birinci politika yaklaşım ı katılınıcılık kırsal toplum planın hazı r· 

lık aşamasında aktif bir şekilde katılmalı ama bu da yeterli degil uygulama aşamasında da so· 
rumluluk üstlenme! i. 1979 yılında Birleşmiş MilleLler tarafından tarını reformu ve kırsal kalkın· 

ma konferansı düzenlendi. Orada Lüm ülkelere kırsa l kalkınmaya ulaşabilmek bakımından neler 
yapılması gerektigi açıkland ı görüşüldü ve onaylandı. Orada katılımcılıkla ilgili iki tane önemli 
ifacle var önemli ifade var on ları size sunmak istiyorum. Diyor ki Birleşmiş MilleLler Konferan· 
sı·nın nihai raporu katılım bir insan hakkıdır. Ikincisi de katılı m gönüllü olmalıdır. Do layısıyla 

burada bir gönüllük var onu da ifade etmek istiyorum. Kaynaklara ulaşım reformu bir başka po· 
liLika tercihi olma lı yani yetiştiricilerimiz çiftçi lerimiz krecli alamıyorlar. önemli bir finansınan 
a ı·acı buna ulaşamıyor neden ulaşamıyor işte bun ların çözülmesi için gerekli politikalar gelişti· 

ı·ilmelidir. Mesleki örgütlenme neden olmuyor onun için neler yapmak lazım işte bunlar kaynak· 
!ara ulaşım reformu başlıgı altında incelenecek. meydana koyulacak. incelenecek ve plana koyu· 
lacak hususlardır. Bir başka önemli konu paliLik tercih. yerel kaynakların ve materyalin ve ye· 
rel tekniklerin kullanılması. Yani SiirL ilimizde yürütülecek faaliyetlerde Siirt' lilerin Siirt'li iş gü· 
cünün kullanılması Siirt' li insan larımızın gelişLirdigi tekniklerin ku llanılmas ı atalarımızdan bize 
intikal eden çiftçilik teknikleri var bunların ıs lah edilmesi veya hayvancı lık açısından Sayın Baş· 

kanımızla da toplantı öncesi görüşLük. Yetiştiricilerimizin elindeki hayvanlar yerli ırklar. Ama 
bunlar gerçekten çok önemli bir hazinedir bunların verimleri belki düşüktür ama bizim onları 

besledigirniz yemle kültür ırkı hayvanlar bunlar kadar süt veremezler. Biz bunlan nasıl ıs lah 

edebiliriz. Yani hasta lıklara dayanıklılık özelliklerini muhafaza edip kıt kaynaklarla iyi verim ver· 
mesini saglayıp acaba biz verinıleri nasıl arLLırabi liriz nasılıslah edebiliriz işte bunların önemli 
bit' tercih olması gerekiyor. Tabi bir egitim yak laşınıma ihtiyaç var kıı'sa l yöre insanımız için de· 
min söyledigim gibi genel egitim programlarından istifade edemiyorlar. Bir de çiftçi için mesle· 
ki egitim konular ı var. Yani çiftçinin egitim i ve yay ım hizmetleri yeni tekniklerin teknolojilerin ya· 
yılması burada Tarım ve Köy Işleri Bakan lıgıınızın faaliyetlerinin etkili oldugunu biliyoruz aca· 
ba onu nasıl daha güçlendirebiliriz. Tarım Bakanlıgı·nın bu konudaki görüşleri nedir acaba Gl· 
DEM' ler gibi kırsa l alanda çiftçilerimizin gidip bilgi alabilecekleri hatta kırsal yatırım yapacak 
ınüteşebbislerimize bilgi verebilecek bir kırsal enformasyon merkezi veya tarımsa l dan ı şmanlık 

merkezi gibi bir merkez olabilir mi. Bunun dışında son olarak şunu söylemek istiyorum. Politi· 
kalarda uzun vadeli düşünme gerekiyor. Bir kere kırsal kalkınma uzun vadeli ve zor bir i ş lem· 

dir. Bunu hepimizin kabul etmesi gerekir. Sonuçların a lınması yavaş olmaktadır. Bu neclenle is· 
tikrarlı bir yönetim uzun vadeli bir ilgi kırsal kalkınma programlarının başarısı açısından vazge· 
çilmez bir koşuldur. Bunun bir kez daha a l tın ı çizmek istiyorum. Insan insan insanın gelişLiril· 
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mesi herkes bunun üzerinde durdu gerçektende çok öneli bir konu bunun önemini aslında bize 
geçmişte de düşünürlerimiz hep söylediler. Sözlerimi biı• Çinli düşünürün konu ile ilgili bugün 
içinde bulundu~umuz kurumunda çalışma ları ile ilgili bir sözle kapatmak istiyorum. Çin li düşü
n ür Kuanzo milattan önce 5. yüzyılda şöyle demiş önündeki bir y ılı düşünüyorsan tohum ek. 
~er on yılı düşünüyorsan bir fidan dik. ~er yüzy ılı düşünüyorsan insanı geliştir. Tohumu bir 
kez ekersen bir kaz hasat alırsın. insanı geliştirirsen yüz yıl hasat alırsın. Teşekkür ederim say
gılar sunarım . 

Sunumlarından dolay ı Sayın Haşim OGOT'e teşekkür ederim. Toplantımızın birinci bölümü 
burada sona ermiştir 15 dakikalık bir çay arasından sonra yine burada olaca~ız. Teşekkür ederiz. 

Çözüm önerileri yapılması gerekenler ile ilgili karşılıklı tartışma ve fikir alış verişinde bulu
nulacaktır. Söz almak isteyen arkadaşlar önce isim soyadlarını söylerlerse daha yakından tanı
mış olaca~ız ve kayıtlarımıza öyle geçec~iz. 

Biz toplantıyı 12 gibi bitirmek istiyoruz malum Jet Pa Spor'un Birinci Lig'e çıkmasından do
layı bir takım etkinlinler düşünülüyor· şehirde sizi de ondan mahrum etmeyelim istiyoruz. 12'den 
sonra da ö~retmen evinde bir yem~imiz var. Teşrif edip gelirseniz seviniriz. Aı·ada mikı•ofonuz 

gezecek söz almak isteyenler mikrofona konuşacaklar. Yalnız daha önce bize konuşmak için isim 
yazdıran ÇATOM'dan Cahide OKUYAR Hanımerendi var onunla başlayalım. 

CahJde OKUYAR (SIIrt Çok Amaçlı Toplum Merkezi) : 

ÇATOM'dan katılıyorum . ö~renciyim orada. ilk önce size teşekkür etmek istiyorum di nledi~i
niz için . ÇATOM açıldı~ında bir çekinme vardı orada gidemiyorduk. Sonra yavaş yavaş oraya 
gitmeyi ö~rendik. Hepimiz gidiyoruz oraya çok şeyler ö~rendik. Teşekkür ediyorum beni dinledi
~iniz için. lik önce bu toplantıda bize yer ayırdı~ınız için çok çok teşekkür ediyorum. lik başta 
ÇATOM'u tanımıyorduk hep hocalar gelip anlatıyordu daha sonra çekiniyorduk. Şimdi rahatça 
çıkıp gelebil iyoruz. bu ÇATOM'da okuma. yazma. sa~lık. ev ekonomisi derslerine katıldık hep ö~

rendik. annelerimiz geliyor. ablalarım ız geliyor. kardeşlerimiz geliyor ÇATOM'dan çok çok mem
nunuz bu faaliyetlerin sürmesini istiyoruz. Teşekkür ediyorum. 

Teşekkür ederiz. Sayın Ziraat Odası Başkanımızdan başlayalım. Buyurun kullanabilirsiniz. 

Hüseyin GÜMBAT (Kurtalan Ziraat Odası Başkanı) : 

Kurtalan Ziraat Odası Başkanlı~ı görevi ifa etmekteyim. Bu toplantıya da Ziraat Odaları Bir
li~i adına katılmaktay rm. GAP'ta toplantıyı düzenleyen d~erli misarirlerimize hoş geldiniz diyo
rum hepinize saygıla r sunuyoı·um. Ben zaten burada daha önce konuşan arkadaşlarımın anlat
tıkların ı tekrarlamak istemiyorum. Yaln ız burada sorunları başlık halinde hazırlamış bulunmak
tayım. Ben on ları d~erli ınisafirlerimize sunmak istiyorum. Güneydo~u'da GAP'tan en az etki
lenen Siirt vilayetimizdir. Benim korktu~uın en büyük şey yarın llısu Barajı'nın suları altında ka-
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lacak yerleşim merkezlerinin nerede yerleştirilecekleri. bunlar için bir alt yapı hazırlıkla rı olup 
olmadıgını ögrenmek istiyorum bu arkadaşla r ımızdan . Ve degerli Siirt'teki görevli şimdi istiyor
dum burada Sayın Valim de olsun diger görevlilerde olsun. Urfa'da bugüne kadar GAP'ta 200 
bin dönüm arazi sulanmaktadır . Bugüne kadar GAP'tan SiirL'e ilimizin Kurta lan ilçesinde 20 bin 
dönüm arazi kadar sulanmaktadır. Bize burada arazi nasıl sulanıı· an latılmaktadır. Hayvanlar 
nas ıl beslenir anlatılmaktadır. Ama daha bu arazilerin sulanması için her hangi bir ça lışma yok· 
tur yani önce diyoruz ki bi ı' şey ler hazırlansın ondan sonra bize bunlar anlatılsın . Tabi biz bura· 
da bu toplantının karşı sında degiliz. Ama yıllardan beri gelip Siirt'te top lantı yapıyorlar. harcı · 

rahlarını alıyorlar. Ondan sonra bu arkadaşlarım ız gidiyor Siirt' in hepsi lafta ka lıyor. Yani ama 
sizin için söylemiyorum. bugüne kadar olanlar için söylüyorum. Bunun Siirt'te kalkınma GAP 
kalkınmasının daha önemli adımlarının atmasını hayvancılıgın ıs lahı açısından . sulama açısın

dan. ta rımsa l açıdan bunu önemsemelerini rica ediyorum. Ve bunu bu şekilde ekici. üretici besi· 
cin in seviyelerine inmelerini bunlarla toplantının yapılmasını bunların toplantıya davet edilme
sini talep ediyorum istiyorum. I şte tabi Siirt'in bahtıdır ben bilmiyoı·um herkes diyor işte terör 
vurdu on beş yıldır terör vurdu evet on beş yıld ır terör vurdu ama yetmiş yıldıı' Siirt'e vurulu· 
yor. Yani sanki herkes bu on beş yıla sıgınıyor. Ben vurmadı demiyorum çok vurdu ama bugü· 
ne kadar Siirt için bir şey yapılmadı. Ama bundan sonra da diyorum ki şimdi tarım için ne ya
pılacak, hayvancılık için ne yapılacak . işte terör bitti ama Siirt'in içinde hala hayvanlar dolaşı

yor. Bunlar için ben daha öncede bir televizyon programında konuşmuştum. 

Ya yerleşik hayvan düzenine gidilmesi ya da köye dönüşü n saglaması. gerçi köye dönüş ar· 
Lık hayal oldu çünkü sular altında ka lıyor bölgemiz. Bunlar için niçin bir alt yap ı yapılmıyoı·. 

Bun ların devletimizce buradaki görevli arkadaşlarımızla dikkate alınmasını çiftçi temsilcisi ola
rak ben önemsiyorum. onlardan da rica ediyorum. Sivil örgütlerin önemini bunlarla diyalogun 
sagıanmasını gelişmiş ülkelerde artık sivil örgütlerin devlet politikasını. hükümet politika larını 

belirledigini biliyorum. okuyorum. Ülkemizde de sivil örgütlere önem vermelerini bunların ko· 
nuşma laı·ını bunla ı·ın hazırladıgı raporların hayata geçirilmesini talep ediyorum. Bunun dışında 

şu anda GAP'ın Güneydogu'da işte Siirt neler yapılacak. Siirt en az yani sıra l amaya koydugu
nuz zaman Urfa birinci il ama Siirt'in kaçıncı sırada oldugunu ve bugüne kadar Siirt' e ne yapı!· 

dıgını . ne yapılacagını bize aniatsınlar veya projeler üretsinler. Gelip yalnız toplantılarla yeLin· 
mesinler biz toplantıların olmasından da çok mutluyuz çok memnunuz bundan sonra ki yapıla· 

cak ve hazırlanaca k raporların hayata geçirilmesini talep ediyorum. Hepinize saygılar sunuyo· 
ı·um . 

Teşekkür ederiz. konuşmak isteyen başka arkadaşımız varsa. Sayın Eruh Belediye Başkanı· 

m ız. 

Şimdi arkadaşlar biz toplantıyı 12'de bitil'ecegiz gibi bir şey söyledik ama yani tartışmaları· 

mız devam ederse daha uzatabiliriz. Şart degil12'de kesrnek bir takım arkadaşlar bize söz sıra· 
sı gelmez diye tedirgin olmasınlar istediginiz kadar devam edebiliriz efendim. 
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A. Harnit NAS (Eruh Belediye Başkanı) : 

Sayın Valim. Belediye Başkanım GAP'tan ilimize Leşrif buyuran de~erli m isafirlerimiz. sevgi· 
li muhtaı' arkadaşim'. d~eli basın mensuplarımız bu toplantıya hoş geldiniz diyorum. Ve toplan· 
tın ın da ilimizde yapılması için vesile olan idarecileı'imize de teşekküı' ediyorum. Gerçekten GAP 
denilince aşa~ı yukarı dünyanın sayılı projelerinden biri akla gelmektedir. Yine gerçekten söy· 
lersek bu projemiz lafta kalmazsa ve uygulamaya geçerse bölgemizin çok kısa biı' zamanda kal
kınaca~ı kanaatindeyim. Yalnız burada önce sabahleyin konuşan Sayın Valimizin dedi~i gibi laf· 
ta kalmasın. Siirt'te bazı olumsuzluklar yüzünden bu projelerin yürütü lmedi~i belirtildi. öyle 
umut ediyorum ki bundan sonraki yıllarda bu projenin inşa llah uygulanaca~ı ve olumsuzlukla· 
ı'ın ortadan kalktı~ı görülmektedir. Burada lafı fazla uzatmadan önce ben Eruh olarak ilçe soru· 
n unu gündeme getirmek istiyorum. Birincisi ne hazin ki 1997 y ılında ilçeınizin ka nalizasyon so
runu ihale aşamasına GAP tarafından geti rilm iş ve bugüne kadar ilçemizin benim bir kaç defa 
girişimim neticesinde. parasızl ık yüzünden ihale edilmedi~i belirti lmiştir. Öyle ise Sayın Kaya 
Bey'in bu ı'ada olması dolayısıyla ilimize teşrif buyurma ları ve daha rahat kendilerini yakalama· 
mızdan dolayı önce Eruh'un kanalizasyon sorununun çözülmesini istiyorum. Çünkü bir ilçede alt 
yapı olmayınca üst yapının çözülmesi imkansız ve bunun yanında insanlar ımızında kanalizasyo
nun olmayışı hastalıklaı'a ve çeşitli önüne geçilemeyecek Lifo. dizanteri gibi rahatsız! ık iara yaka
lanmasına sebep olmaktadır. Şimdi bunun haricinde ilimizin yani bana göre en büyük sorunu iş
sizliktir. l şsizli~in bilhassa kırsa l kesimin kalkınınası için hayvancılı~ın ön plana çıkaı·ılması ge
rekir. Hayvancılık denildi~i zaman benim aklıma ilk gelen konunun koyunculu~a önem verilme
si gerekmektediı'. Işte k ırsal kesimin yani Siirt ilinin tümü olarak kastediyorum. Bilhassa kalkın
ması için koyunculuk projelerinin GAP tarafından geliştirilmesi gerekmektedir. Bana göre ikinci
si uzun vadeli bir ça lışma olarak insan ~itim ine önem verilmesi gerekir. Ilimiz ve ilçeleri olmak 
üzere çok cahil ve kültürsüz bulunmaktadır. Kalkınmanın temel yegane çaresi insanların kültür
lü ileri görüştü ve proje üretebilecek veya da başka şekilde başka yerden araştıraı'ak gelişmesi 
ilçesinin veya da ilinin geliştirilmesi için insan ~itiminin birinci sırada oldu~unu GAP'ça da bil
hassa yine söylüyorum kırsal kesimdeki mesela köylerimizde bu bilgi veya kısa vadeli beceı'i 

kursları mahiyetinde dahi olsa. mesela bir örnek vermek gerekirse; marangozlukta baston veya 
da yufka açılması gibi tahta ların çomak gibi kaşık gibi odundan dahi olsa a~açtan olsa dahi ha
ni bir örnek mahiyetinde söyledim. Kısa vadeli kalkınmaya yönelecek kırsa l kesimin cebine pa
ra sokacak bu tür projelerin yapılması bence gerekmektedir. 

Bunun yanına Tü ı'kiye'nin ekonomisini etkileyecek hatta bizim ilin ve ilçeterimizin kalkınma 

sını sa~! ayacak belki. Ben küçük yaştan beri hatırlıyoı'um. Programda ve projede olan ll ı su Ba
rajı'nın yapılmasıdır . l lısu Barajı'nın başlanaca~ı söyleniyor ve 20-25 yıldan beri süren bir pro
jedir. Buna bölgemiz için hatta Türkiye için mutlaka hız verilmeli tabi bu uzun vadeli bir konu
dur. GAP Idaresi'nin bilhassa bunun üzerine e~ilmesini gerçekten istirham ediyorum. Fazla uzat
madan konuşmama son veı'irken hepinize sevgi ve saygılarımla hürmetlerimi sunarım. 
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Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. başka söz almak isteyen. Sayın Muhtarım buyurun. Adı

nız ı söylerseniz efendim. 

Ekrem ALPINAR (Kurtalan Binall Köyii Muhtarı) : 

Kurtalan. Binali Köyü Muhtarıyım ve köylere hizmet götürme birligi asil üyesiyiın. Sayın GAP 
Bölge Kalkınma lda ı·esi Başkanlıgı'nda görevli olarak ilimize Leşrif eden görevli arkadaşlarımı
zın bu zorluklara katlanarak ihtiyaçlarımızı yerinde tespit etmek üzere geldiklerinden dolayı te
şekkür eder çok çok sag olun diyoruz. 

Sayın görevliler. muhtar arkadaşlarımız ve konuklar Dogu ve Güneydogu Anadolu Bölgesi 
derken başta köylerin tabi kırsal kesimde köylerin sorunları . dertleı·i. dilekleri belki ülkenin ya
rısı kadardır. Tarımda desteklemenin çiftçinin ihtiyacı oldugunu herkes bilmektedir. 

Orman mamullerinden faydalanabilmeleri şarttır. gereklidir. Dagda ikaınet eden. kıı·sal ke
simde yaşayan vatandaşlarım ız için hayvancılıga çok elverişli yerler vardır. meraları vard ır. ot
lak ları vaı·dır. normal suları vardır. Ve bütün bu insanların ihtiyaçlarını karşılamak devletçe teş

vik yolu ile bu insanlara muhtarların. ilçe kaymakamlarının. işin ehli oldugu ve verilecek bu des
tekleme hayvanlarının tam anlamı ile besleyerek bunlardan ürün alarak bunlardan bir kazanç 
elde edilerek gerek kendisine. gerek il merkezlerin de tüketici olarak süt alan. yogurt alan. et 
alan arkadaşlarımıza daha faydalı hizmetler götürmek üzere işin ehli olan halka teşvik yolu ile 
inek. koyun veya arı veri lmesi bölgemiz. yöremiz arıcılıga. hayvancılıgı çok elverişlid ir. Bunun 
teminini ilgililerden ist i ı ·ham ederiz. Bölge ka lkınmanın sözde kalmaması gerekir özde kalkınına
s ı gerekir. Bunu da huzurlarınız da açık bir ifade ile söylüyorum. Egeı· bu memlekette beş tane 
zengin varsa fakat beş bin tane fakir varsa devlet bunları eşit haklar altında ayakları üstündü 
kalabilmeye imkan ları var ise bu imkanları veı·mesi gerekmez mi? Elbette gerekir. O zaman ki
mi şahısların on dönüm aı·azileri varken kimileri elleri nasıl olmuş şunun bunun hizmetlerin de 
kör olmuş iki aylık bebeklerine başka agalarının toprak agalarının tütünleri içerisinde bırakıp 
süt emme imkanı bile anne görmüyorken kazandıgı ürünün yarısın ı da toprak agalarına verili
yor ise elbette çok iç açıcı degildir. Elbette tüm ilgililerin bu gibi konulara egilmesi ve demokı·a
Lik olun bu ülke de herkesin Cumhuriyetin nimetlerinden faydalanması gerekmektediı·. Bir de 
kalkınma köy kalkınması gerekir. Köy muhtarlarının sorunla rı daglar kadar büyüktür. Bazı za
man siyasi amaçlarla iki dag arasına sıkışarak kalıyoruz. Her şey kendisinden soı·uyor sorulu
yor. Ama kırk milyon maaş alıyor elli milyon da pirim ödemek zorunda kalıyor. Bu adam ne yap
sın yani sigortasının olmasın ı istemez mi. Ama pi rim öderken aldıgı maaşı üzerine koyarak bu 
sefer pirim ödemek zorunda kalıyor. Muhtar maaşlarına bir çeki düzen verilmesi kalkınmada ön
celikli şartlar arasında sayılmaktadır. Ve sözümü daha fazla uzatmaya zamanımız yoktuı· egeı· 

kalkınma gerçek anlamı ile bölgeden isteniyorsa ülkeden isteniyorsa kalkınmanın köylüden baş
laması gerekmektedir. Kırsal kesimden başlanması gerekiı· ve herkesin adilee verilen paylardan 
faydalanması gerekmektedir. Hepinize teşekkür eder. saygılaı· sunarım. 
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Teşekkür ederiz. Sayın Muhtar. efendim SÖZ almak isteyen. Sayın Milli Egitim Müdürümüze 
veri ı·sen iz. 

Ramazan KUBA Y (Bay kan İlçe Milli E~ltlm Müdürü) : 

Sayın GAP yetkilileri. gerçi ben bu toplantı(lın davetiisi degilim ama. Sayın Kaymakamın il· 
çedeki başka bir işinden dolayı onu temsilen burada bulunuyorum. Başlık çok güzel merkezi 
planlamadan katıhıncıyı planlamaya yani merkezdeki planlamanın köyde ki insana yansıması· 
nı saglamak. Şu toplantıya büyük bir heyecanla başladık hep beraber sa lon dolu idi. tabi bura· 
da salonu terk edip gidenleri suçlam ıyorum. Burada GAP'ın önemini çok iyi işleyememişiz 
GAP' ın bizim köylümüze ne getirecegini. muhtarım ıza ne getirecegini egitimciler olarak biz leı· . 

GAP' cı olarak sizler yani GAP'ta ça lışan kişiler veya bizim ll Tarım Müdürlügümüz. Ilçe Tarım 
Müdürlüklerimiz bu konu ile ilgili egitimimizi tüm yöneticiler olarak tam veremedigirniz kana· 
atindeyim. Biz köylüye ve muhtarlara GAP ne getirir. getirisi nedir bununla ilgili olarak bizleı· ne 
yapabiliı·iz. menfaatimiz nedir bilincini vermedigirniz sürece işte sa lon larımız bu şekilde dolar iki 
saat sonra şurada işi bilen sadece veya katkıda bulunmak isteyen 50·60 kişi vardır. Ve yapı lan 

bütün her şey konuşmaktan ibaret ka l ır . Benim naçizane istedigim şudur. GAP çok büyük bir 
projedir bu projeyi önce Bölgemize ve Siirt'l iye ne getirecegi konusunda egitim konusunda çok 
iyi işlememiz gerekir. ki biz bunu yapabilirsek burada muhtarlarla beraber muhtarın yanında üç 
beş tane gönüllü katılımcı olacaktır. Köylü olacaktır isteklerini çok daha iyi an latacaktır. Benim 
konu ile ilgili öncelikle söylemek istedigim şu . GAP' ı önce bölgemizde iyi anlatalım getirisi nedir 
bunda bizim ne olacaktır. bölgenin kalkınması ne olacaktı r. ferdin ka lkınmasını ancak bu şeki l · 

de saglayabi liriz kanaatindeyim teşekkür ediyorum. 

Sayın Milli Egitim Müdürümüze. haklı olarak egitim ile ilgili yaptıgı konuşmasından dolay ı te· 
şekkOr ediyoruz. Başka söz almak. Aydın Bey·e Ziraatciler Dernegi Temsilcisi tanıtırsan ız kendi· 
nizi kayda geçiyor. 

Aydın ATABAY (Türkiye Zlraatçller Derne~l Temsilcisi) : 

Tarım ll Müdürlügü'nde teknisyen ola ı·ak çalışmaktayım. Türkiye Zıı·aatci ler Dernegini tem· 
silen burada bulunmaktayım. Aynı zaman da Tarım Gıda Sen'i açma faaliyetleri içerisinde bu· 
lunmaktayım. Degerli konuklar Güneydogu·nun kalkınması ve yaşabilirliginin saglanmas ı için 
her şeyden önce her ne sebep ile olursa olsun topragından SÖkülüp alınan halkın. topragına kö· 
yü ne kavuşturulup topragı ile buluşması ile saglanabilir. Yıllardır masa başında alınan kararla· 
rın uygulanabilirligi tartışılır ve tartışılmalıdır. Toz pembe projelerle halkın hayallerinin daha 
fazla yıkılmasını ve yaşam koşullarının sefalet sınırlarının altına alınması. düşmesi tahammül 
gücOnO zol'lam ıştır. Planlama ve projelendirme safhasında çalıştır ılı p egitilecek insan ların önce 
yaşamsal hakları olan topragına kavuşturulması ve üretime katkısı ile olur. Bölgemiz insanı ça· 
lışkandır. zekidir yalnız ça lışma alanı yoktur. işsizlik hat safhadad ır. lşsizl igin önüne fukara ede· 
biyatı yapılarak geçi lmez. Ancak köye dönüşler güven altına alın ı rsa. köyüne giden insan üreti· 
me katı lırsa ve ekonomik yönden topragına dolay ısıyla hayatına dönerse merkezlerde ki insan· 
larda azalır ve işsizlik de azalır ve i şsizlik de aza lı r . hayat standardı da yükselir. 
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Saygı deger yetkil iler bu konuda kim üstüne düşeni yaparsa halk da en iyisini yapar görü
şünde ve temennisindeyim. Bir de daha genç iş adamları dernegi başkanı seralar hakkında de
gindigi konuda seraların boşlugunu söyledi. arkadaşıının dolu seraları gezmesini ve geı·ekirse 

göstermeye haz ır oldugumu hatırlatır herkese teşekkür ederim. sag olun. 

Teşekkür ederiz. Şiı·van Tarım Ilçe Müdüı·ümüz Nihat Bey 

Nihat DOCRU (Şirvan İlçe Tarım Müdürü) : 

Sayın Başkanım . degerli GAP yöneticileri ben GAP Idaresi Başkanlıgı'na bir öneri arz eLmek 
istiyorum. 

Şimdi burada bu kadar degeri i katılımcılar var. bu katılımcıların teker teker görüşünü almak 
için bir anket ça lışmasının yapılmasını arz ediyorum. Şöyle ki Valilik makamına göndereceginiz 
bir yazı ile veya ll Ta rım Müdürlügü'ne gönderec!lginiz bir yazı ile köy muhtarlarımızın teker te
ker GAP ile ilgili düşüncelerini. köyleri ile ilgili sorunlarını. ilçeleri ile ilgili sorunlarını ve ilimiz 
ile ilgili sorunla rı teker teker açıklayıcı bir teklif mektubu gönderirseniz biz de Ilçe Tarım Müdür
lükleri olarak muhLarlarımıza ulaşır ve bu teklif mektupla ı·ın ı size ulaştı rarak düşüncelerini bi
rinci agızdan arz etme imkanı bulurlar size bu konuda bizler yardımcı olacagımızı size taahhüt 
ediyoruz. Saygıla r sunuyorum. 

Teşekkür ediyoruz. Nihat Bey 

Adnan DİLEK (Toy Tepe Köyü, Çiftçi) : 

Toy Tepe Köyü'nden çiftçi olarak katılıyorum. degerli yöneticilerim çok hoş geldiniz ve çok 
sag olun. Köyümüz susuzduı· sulama suyu yoktur bundan dolay ı köyden göç çoktur. Bu göçü na

s ıl durduracaksın ız. Bizim Başbaka nıınız bunu açıkladı. devlet memurluk sınavını yaptı bir çok 
parayı da devlete aktardı ve bu devlet memurluk sınavı sözde kaldı. Burada ki millet çok i şsiz

dir ve bu işs izlikten dolayı bu memleketi terk ediyor. Istanbul, Ankara ve lzmir'e göç ediyor oı·a

da da sefaJeL içinde kalıyor. Bu sorunlarımızı nası l çözeceksiniz Başbakanlık olarak. Teşekkür 
ederim. 

Sag olun efendim. Buyurun efendim Sayın Belediye Başkan Yardımcımız. 

Suat EKİN ( SIIrt Belediye Başkan Yardımcısı) : 

Saygı deger konuklar Urfa'da vurgulaşmıştım . GAP Proje kapsamına alınması yönünde bir 
talebim var. Kezer ve Başur çayları bunu orada da vurgulamıştım bu konuda duyarlı davrana
cagınızdan eminim. Ikinci konu gençlige yönelik Siirt'te egitim agırlık lı bir yerin açılması yalnız 

ÇATOM yeterli kalmıyor Siirt iline bunu istirham ediyorum ve teşekkür ediyorum. 

Teşekkür ediyoruz efendim. Siz buyurun efendim. adınızı söylersen iz. 
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Mehmet All FERMAN (Çakıllı Köyü Muhtarı) : 

Sayın Başkan ve üyelerinize teşekkür eder hoş geldiniz dilerim. Peki yıllarca bu göçler niye 
gidiyor. Bunu soruyorum. Köylere bakılmamış hep üvey kardeş olarak bakılmış ne egitim var ne 
şeysi var bakın çiftçi olarak sesleniyorum. Gird ileı·in fiyatına bakın. tarım ürünün fiyatına bakın 
bugün ise IMF yedi -sekizden başka Fiyat vermeyecek. Kurtalan olarak tütününüz vardı onu da 
kataya çevirdiler·. Bugün için biz çiftçimiz tütün olarak bizim Ziraat Oda Başkanımız da bakm ı ş

tır buna üç yüz veya iki yüz elli kilo bunu o/o 40'a düşürüyorlar. Benim köyümde bugün ise elli 
altmış tane nüfus Yozgat veya Eskişehir'e pancar çapalamaya gittiler. Bu göçü durdurmak için 
buraya bir Şeker Fabrikası yapsınlar Batman veya Diyarbakır yöresine. bir salça fabı·ikası ku· 
rulsun biz GAP'a karşı degiliz. Geç kald ı GAP bakın şu Bölge bir su ınembas ı yedi kol ak ıyor· diş

liye peki o baraj geç kaldı yapılsa idi harıl harı l bu para kesecekti niye devlet güçlüdür yapa bi· 
lir. Ama bunu vatandaşın eline bıraktıgınız takdirde vatandaş bunu yapamaz buranın zenginle
ı·i hep göç edip lstanbul'a. Ankara·ya. lzmil"e gidiyorlar beyler. burada parayı toplayıp orada gi· 
dip yatırım yapıyorlar. Sebep nedir. Hadi bugüne kadar bir hastalık vardı bu lı astalıkta tedavi 
edildi bugün. Ya öldü salıibi ya da tedavi edildi. Devlet buna bir çare bulsun bu göçler dursun 
bunu istiyoı·uın. hepinize teşekkür ediyorum. 

i llıan ÖZEL : 

Biz teşekkür edeı·iz efendim. 

Muhittin DEMİR (Zirai I ş letme Müdürü) : 

Genel olarak GAP'ın hep ekonomik önemine deginildi. Yaln ız GAP' ın bu Bölge sosyo kültürel 
yapısı üzerine ne gibi bir etkisi olacagı konusu az tartışılmaktadır. GAP Idaresi'nin bu konu ile 
ilgili biı· çalışmas ı var ını? Bu Bölge'nin feodal yapısı üzerine GAP 'ın düzenleyici bir çalışınası 

var mıdır? Ben bu sosyo kültürel düzelmenin ekonomi düzelıneden daha zor gerçekleşebi lecegi 

kanaatindeyim. GAP'ın bu Bölge'de köy grupları oluşturarak sineviıyon gösterileri ile her hangi 
bi ı' ça lışınası olacak mı? Bilimsel bir ça lışınas ı var ını? Bu konulara bir açıklık getirilmesini da
ha detaylı bir çalışma yapılmasın ı arzu ediyoruz. Ayrıca GAP Bölgesi'nde adi l olmayan bir top
ı·ak dagılım ı mevcuttur bu konu için GAP'ın her hangi bir açıklayıcı düzenleyici bi ı' ça lışması var 
mı? Bu konuların kayda geçirilmesini istiyorum. teşekkür ederim. 

il.han ÖZEL : 

Biz teşekkür ederiz efendim. Ticaret Sanayi Odası Başkan Yardımcımız görüşlerini sunmak 
istiyor. 

Nedim KUZU (SIIrt Ticaret ve Sanayi Odası Başkan Yardımcısı) : 

Sayın Valim. GAP Idaresi'nin degerli yönetici leri bu toplantıya katkı saglamak amacı ile bir 
kaç kelime söylemek istiyorum. Güneydogu Anadolu Projesi'nde. devletin yaptıgı özelleştirmeler 

kapsamında. sanayileşmemiz şehi rleriınize devlet eli ile sanayiye yönelik yatı rım yapılmasın ı. 
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özelleştirilen yatırımlar ın devlet eli ile Siirt ve Siirt gibi GAP'tan fazla nasibini almamış bölgele
re kaydıı'ılıp sanayi alanları açılmasın ı on on beş yı l sonra bu sanayi işletmelerin in yine özelleş

tirilmesi gerektigine inanıyorum. GAP Gl DEM'in mutlaka bu Bölge'ye halka daha yakın bilgilen
dirme yapabilmesi amacı ile bir büı'o açması gerekligine inan ıyorum. Güneydogu Anadolu Pro
jesi içerisinde Güneydogu Anadolu 'da Türkiye genelinde verilen vergilerin % '!'ni kapsadıgıhe
piniz tarafından bil inen bir gerçektir. Bu bölgeye kayıt içi olmak şartı ile gelin bu % 1 vergiden 
vazgeçip odadaki sanayicileri bu bölgeye çekmeye ça lışa lım bunu da beş on y ıl için o lmasını dü
şünmesi ile bu katkı la rı düşünülmesi gerekiyor. Teşekkür ederim. 

Sayın Başkan Gazeteci Cumhur Bey konuşmak istiyorlar. 

Cumhur KILIÇCIOCLU (SIIrt Mücadele Gazetesi) : 

Mücadele Gazetesi, hepinize saygı larımı sunuyorum. Efendim ben serıenişte bulunarak söz
lerime başlamıyorum. Hem Ankara'dan. Siirt'te kadar gelmek zahmetinde bulunan ülkemizin en 
saygın kurumlarından biri olan GAP'çılara teşekkürlerimi sunuyorum. Ve yapılan eleştirileri iyi
leştirici olarak alma larını rica ediyorum. Çünkü inanıyorum ki burada yapı lan toplantı Siirt'in 
geleceginde çok önemli bir dönüm noktası olacaktı r. O bakımdan muhterem heyete ayrı ayrı te
şekkür ediyorum. Ve bu fikir fırtınasının kayda alınması nedeni ile hazırladıgım bir kaç anekto
du yaz ılı olarak sizlere okumak istiyorum. 

Aziz konuklar. degerli dinleyiciler her fırsatı degerlendirerek Siirt' e yeni olanaklar sagıamak 

düşüncesi ile bugünkü ortamdan yararlana ı'ak degişik öneı'ileri mantıki bir sıraya dizmeden sı
ral ıyorum. Teşvik ve destek olarak bize proje üretin. kendi yagımızla kavrularak yapabilecekle
rimizi an latını z. GAP Idaresi her yönden kalkınmak için akıl veı'sin . akıl ticareti yapsın . Pa ı'a pul 
iş i ile vakit geçirmesin GAP'a özerklik verilsin. Bakanlık olmazsa Müsteşarlık düzeyinde örgüt· 
lensin vatandaşa bal ı k vereceginize ona balık tutmayı ögretiniz. Halkı dilenci yapan yardım or
ganizasyonlarının yönünü degiştirin. Fakir fukara gibi fonları bile ı slah ediniz. Çok Amaçlı Top
lum Merkezleri'nin say ıs ı arttırılınalı en büyük önem bu projeye verilmelidir. Insani kalkınma 
geçmiş de millet mekteplerini ve köy enstitülerinin yarattıgı faydalı degişimi getirecektir. Bu aşa

ma da en yararlı hizmet ÇATOM' lan arttırmaktıı'. Hiçbir şey yapamayacaksan ız rica ediyorum 
bize şehir merkezindeki varoşlara dört ÇATOM sözü veriniz. Kent hayatına uyum saglayan ları 

geri döndürmek o lanaksızdıı'. Köye dönüş projesinden bahsediyorum. bu köye dönüşte gönüllü· 
!ere öncelik verelim. Kredi ve para destegi ile köye dönüşler yeni rant çeşitleri yaratacaktı r. Bi· 
ze önce köye dönüşte önce gönüllülere öncelik verelim demiştim. zira böyle bir kesim vaı'dır. 

Bunlara hiç bir engel tan ımadan köylerine dönüş olanagı saglanmalıdır. Gençler belki dönmeye
bilir ama yaşlılar Hindistan'da fillerin ölüm zamanı geldigi zaman gittikleri mezarlık lar gibi gö
rüyorlar köylerini, hayvancılıgın gelişmesin i de dogaı ortamda saglayacak mera yasagını kaldı· 

ralım . Korculuk bunlar ı ıs lah ve tavsiye etmekten vazgeçerek yine tazminatlar ödeyerek gönüllü 
emeklilik düşünü l melidir. Genç olanların kamu ve hizmet sektöı'ünde hizmet dallarında görevlen
dirilerek topluma kazandırılabilir. Dileyenlere hazine arazileri tahsis ederek modern çiftlikler 
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oluşturulabilir bunun için atı l durumda bulunan tahıl örgüUeı·ine de dinamizm kazandırılabi lir . 
Işsizlik bütün kötülüklerin anasıdı r sadece ekonomik açıdan degil sosyal. kültürel hatta güven
lik açısından Güneydogu·da çözülmesi gereken en acil sorun işsizliktir . Zira bütün kötü lükleı·in 
anası işsizliktir . Bu amansız hasta lıgı önlemek için şimdiye kadar denenmemiş önlemler a lınma
lıdır . Kıt kanaat geçinmeyi bir hayat felsefesi olarak benimseyen bu yöremiz insanına verecegi
niz bir asgari ücret ile bu mutlu etmek mümkündür. Uygulanacak biı· plana göre işsizlik durumu 
aile bazında saptanmalı ve her ailenin bir ferdine maaş bagıanmalıdır. Istihdam a lanı olarak ilk 
bakışta agaç dikimi gösterilebilir. Orman mera ıslah ı kırsalda en uygunudur. Parasal kaynak 
olaı·ak yaratılacak yeni fonlar kafi gelecektir. Bu konularda akademik degil pratik ve hemen uy
gulanabilir tedbirler hayata geçirilmelidir. Aynı konularda yerel dinamiklerden öneriler alınma
lıdır. Halkın her alanda kaynaşmasını saglamak yeni üretim ve üı·ün çeşitlerini tanımak için böl
gelerarası aile mübadelesi uygulansın bölgemiz insanı Karadeniz'de yaşamı bilmeli eger bir y ıl

da bir kaç ürün alma nın usullerini fiilen Güneydogu insanına gösterınelidir . Geri kalmış yöreler
de yöneticilik tayinleri proje yarışmaları ile belirlenmelidir. Ornegin ll Valiligi, Ilçe Kaymakam lı

gı ya da bir Müftü. ll Milli Egitim Müdürü öyle seçilmelidir. Denebilsin ki Kurtalan Kaymakam
lıgı·na tayin yapılacak kaymakam aday ları bu ilçemizi ka lkındırmak geliştirmek için hazıı· laya

cak ları alternatif projelerini seçici kurula sunarlar. Ve seçim böylece siyasi tercihleı·ıe degil böy
lesine gerçekçi bilimsel yöntemlerle yapılmış olur. Ayn ı şekilde bir milli egitim müdürü adayı ili
mizde ki ögrencilerin üniversite sınav larında nası l daha başarılı o lacagın ı bir nıüftü aday ı da. 
şehrimizde ki batı ı itikat ve din dış ı egilimlere karşı koyacagını ortaya koyarak bu özellikleri ile 
tercih sebebi olmalıdırlar. Ve en güncel tespitler herkesin agzından düşmeyen . llı su Bara jı ' nın 

akıbeti ne olacak. Alkumrul Barajı neden yapılm ıyor. Şirvan Bakıı· Madenleri. Baykan'da krom. 
Pervari'de mermer yatakları daha ne zamana kadar ihmal edilecek. Egitim F'akültemizi lise dü
zeyinden çıkaracak konferans ve spor salon ları ne zaman yapı lacak. Elbette ki bu sıraladıklarım 
GAP'ın çözecekleri işler degildir. Çünkü biliyoruz ki GAP'ında büyük sorunlar ı vardır ve hatta 
GAP dışarıdan sagladıgı kredileri dahi kullanma olanagından yoksunduı·. Ama başta da söyle
digim gibi bu fikir fırtınasının geçilmesi nedeni ile bizim de katkımız olur anlayışı ile bunları sı

ra ladım. Saygılar sunuyorum. 

llhan ÖZEL : 

Sayın Kılıçcıogıu·na yapıcı konuşmalarından dolay ı teşekkür ederim. Söz almak isteyen baş
ka arkadaşımız varsa. muhtar buyurun. Yenimahalle Muhtarımız. 

Mahmut ÇEVIK (Yenimahalle Muhtarı) : 

Siirt'li saygı deger büyüklerim. Ben Siirt olayını bir hastaya benzetec8gim iki hasta düşünün 
biri kalp krizi geçiriyar digeri ise basit bir nezle hastalıgına yakalanmış. Basit bir nezle hastalı

gına yakalanan insanı biz alıp onu yogun bakıma götürüyoruz. Oysa kalp krizi geçiren diger in
san ı mızı da eczaneye gidip her hangi bir ilacı a lıp onu tedavi etmeye çalışıyoruz. Bugüne kadar 
GAP'ı yiyen GAP'ın kaymagının yiyen Gaziantep oldu. Şanlıurfa oldu. Diyarbakır oldu. Adıya
man oldu bugüne kadar yogun bakıma gitmesi gereken ilimiz de Siirt oldu. Ama maalesef yogun 
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bak ıma giden ise hep Gaziantep, hep Şan lıu rfa . hep Adıyaman oldu. Biz ise kendi yagımız ile 
kavrulduk. bugün bu toplantı Siirt'te yapılıyor ben Birecigin kelaynak larını bu toplantıda göı·ü

yorum efendim. Oysa Siirt battaniyesi dilnyanın hiçbir yerinde dokunmuyor bir tek Siirt'te do
kunuyor efendim. Siirt baLtaniyesinin resmi adını bile burada göremiyoi'Um. Bu benim için çok 
acıdır efendim. Daha söyleyecek bir şeyim yok hepinize teşekkür ederim. 

lthan ÖZEL : 

Teşekkür ederiz muhtarım. Baykan Belediye Başkan ım ız buyursunlar efendim. Buyurun 
efendim nasıl isterseniz. 

Abdurralılm KARASI (Baykan Belediye Başkanı) : 

Sayın Valim. GAP Idaresi'nden SiirL'imize teşrif eden saygı deger arkadaşlarım. degerli me
sai arkadaşlarım , yöreınizin seçilmiş el it insanları. bu toplantıda birlikte olmamızdan dolay ı siz
leı·e teşekkil r ederek sözlerime başlamak istiyorum. 

Şunu çok iyi bilmeliyiz ki GAP'ın baş harfleri ile gelişmiş olan Güneydogu Anadolu Projesi'nin 
ka l kınması kurumu a rtı k Siirt ilimizin sorun ları nı çözmede yeterli olmayacagını çok iyi bilınek
teyiz. GAP Idaresi yöremizin geri ka lmışligını ortadan ka ldıracak bir yönetim şekli degildir. 
GAP'tan bizlerle neler yapı lacagının ta rtışmak bunlar güzel şeydir güzel fikirlerdir. Gönül ister
di ki: hükümetimiz olsun. devletimiz olsun temel politika olarak. Türkiye'ıni zi n Avrupa Birligi 
aday iigı sürecinde. Dogu ve Güneydogu yani geri kalmış yörelerimizin yaşam düzeyinin yüksel
tilmesi için gereken çaba ve çalışınalar içinde olsunlar. Şöyle ki, bugün futbol salıamızda biz Av
rupa Şaınpiyonlugu·nu almış bir ülke konumuna geliyorsak ve her ne pahasına oluı·sa olsun Av
rupa Birligi'ne katılmayı kafaınızdan . ruhumuzdan geçiriyorsak. elbette Siirt'in ve Siirt gibi geri 
kalmış illerinin kalkınmasının ivedilikle ortadan kald ırılması geregi vardır. Bu nedenle GAP Ida
resi ve başkanları ile bu sorun ların Siirt'te sadece tartışma dahilinde geçeGegine inan ıyoi'Um . 

Bunun çözümü bir hükümet kararı altına alınarak nası l ki Olaganüstü Hal Valiligi kurdurarak 
yörede geçirmiş olunan o on beş senelik o badirel i yı lların sonuç verdigini hepimiz göı·mekte isek 
bu geri kalmışlıgın da ivedilikle ama çok ivedilikle bir kalkınma modeli geliştirerek bu yörenin 
geri kalmışligını o şek ilde ortadan ka ld ırmak geregine inanıyorum . 

Hepimizoe bilinmektedir ki Siirt' im iz bundan on yıl önce Batman ve Şırnak gibi iki tane kom
şu il dogurmuştur. Bu illerimizden bir tanesinde petrol yatagım ız olan Rama n Dagla rı . Baykan 'ın 
çelikli tepelerinde. yer altı bulunan petrol ürünleri ile oluşmuş olan rafineri Batman ' ı hemen he
men bir yirmi yı l içerisinde köyken. ilçe iken il haline gelm iş ve Siirt' i katiayarak şu anda nüfu
su bakımından gelişmiş. Siirt'in kat ve kat üstline çıkmıştır. Şırnak'ın kömür ocak ları oldugu 
için. Siirt'ten koparılıp bir il edilerek, nüfusumuz bakımından da olsun Siirt küçültülmüş bir· du
ruma getirilmiştir. Başlang ıçta Sanayi Odası Başkanımızın söyledigi gibi Siirt çok büyük kayna
gı varken Siirt'in çok büyük bir emek gücü varken Siirt ilimiz budanarak iliere bölüştürülerek Si
irt güçsüz. sanayisiz. iş imkanı olmayan artık acınır bir il haline getirilmiştir. Bunları hükümet 
olsun. devlet olsun görmezlikten gelmesi mümkün degildir. Yıkmak kolayd ı r ama onarmak çok 
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daha zordur. Fakat zoru başarmak kişinin veya politikanın düşüncelerin en iyisi zoru başarmak
tır. Bu nedenle Siirt ilimizin mahalli sorunları vardır. GAP Idaresi bundan yı llar önce bir kaç ta
ne yüzeysel olsun çok az bir yardımda bulunmuş fakat son bir iki yıldır. hele özellikle ben Bele
diye Başkanı seçildigirnden bu yana çok iyi gördüm ki GAP'ın mahalli idarelere bir katkıs ı bu
lunmamaktadır. Ha ne yapmıştır. efendim Baykan Belediyesi'ne veya Türlü Belediyesi'ne veya 
Kurtalan Belediyesi'ne kanalizasyon şebekesinin projesini yapmıştıı·. teşekkür ederiz bu da gü
zel bir şey. Fakat Baykan'ımı ele alırsam yapılan projenin 493 milyar 99 yılı birim fiyatını tut
maktadır. Buna % 30 ilave ettigin zaman 700·800 milyardır günümüz fiyatıyla. Ha bunun re
alize edilme sürecinde ne olacaktır. trilyonlara varacaktır. Baykan Belediyesi bu trilyonluk pro· 
jeyi nas ıl hayata geçirecek? Geçirmesi söz konusu degildir. Bunun için Siirt'limize Siirt ilimize. 
ilçelerimize GAP'ın her hangi bir somut her hangi bir somut bir iyi yaklaşımı ben şahsen yaşa
mıyorum. görmüyorum ve görmemekteyim. Ha yöremizde bir Urfa ilimize. biı' Gaziantep ilimize 
GAP'ın getirmiş oldugu iyilikler nimetler vardır. Bunları inkar etmiyoruz ama Siirt'e hiç bir fay
dası semeresi olmamıştır olacagına da bu gidişle inanmamaktayım. Ne yapılmal ıdır? Degeri i ar
kadaşlarım Siiıt ' in temel sorunu olan ve hepimizin agzında sakız gibi çignenmekte olan bi ı· llısu 

Bara jı'm ız vardır. El Kumru Barajı'mız vardır. Şırnak Bakı r Madenleri'miz vardır. Bunlar haya
ta geçirildiginde bunlar Siirt'imize Siirt'lilerimize fayda getirecegine i şsizligi önleyecegine inan
mıyoruz. llı su Barajı 'nı ızın yap ını aşamasına geldigi söy lenmektedir. Ihalesi yapı ld ıg ı söylen
nıektedir bu l lısu Barajı bizim Siirt' im ize ne getirecektir. Ancak ve ancak şantiyesinin Siirt üze
rinde yol verilmek üzere ve şantiye şefliginin Siirt ilinde kuru lması halinde Siirt'lilere bi r yarar 
saglayacaktır. Aksi halde zaten bir yıldan beri bunun mücadelesi içindeyim Mardin komşu ilimiz 
milletvekilleri ile siyasetçileri ile bu inşaatın Mardin'in Kerboran Ilçesi'nin yakınında biı· yerde 
kurulması için zamanın politikacı ları tarafından tespit edildiginin de farkınday ım . Ne yapıl abi

lir? Madem ki bu GAP'tan hiç bir fayda göı·meyecek ise Siirt en azından yapı l acak olan ll ısu Ba
raj ı 'nın inşaat şantiyesinin Sii ı•t'te kurulması bu Siirt'lilerin temel istegidir. Siirt 'inıize en azın
dan bir üniversitenin. bir fakültenin açı lmas ı Siirt'imizin yaşanı kalitesini yükseltebilmek için 
devletin katkısı şarttır. Bazılarını ız göçten yakınır dururuz dogrudur hepimizin yakınları göç et
m iş lerdir. Kız kardeşlerimiz dışarıya kaçmıştır. kardeşleri miz gitm i ştir. babamız gitm i ştir fakat 
bir yerde de bir nıusibet bin nasihatten daha iyidir. Eger Siirt'lile ı· göç etmemiş olsa idi bu i şsiz

ler ordusu Siirt'te birbirlerini yerlerdi. Bir yerde iyi olmuştur düşüncesi bende vakıf olmuştur. 

Ben bu tenıennileri arz ederken hepinize saygılar sunuyor. iyi günler diliyorum. 

iıhan ÖZEL : 

Sayın Başkana teşekkür ediyorum. Başka söz almak isteyen arkadaşımız varsa. buyurun sa
yın başkanım Ziyaret Belediye Başkanımız söz almak istiyor. 

Salih K INA Y (Ziyaret Belediye Başkanı) : 

Ziyaret Belediye Başkanıyım. Say ın Valim. sayın belediye başkan ları nı . degerli muhtarlarım . 

kıymetli basın mensupları. sayın katılımcılar ve GAP Idaresi yetkilileri. misafirlerimiz. Hepinizi 
saygı ile selamlıyorum. 
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GAP Bölgesi Kalkınma Idaresi degince benim aklıma hemen şu geliyor. Acaba Ziyaret' e yani 
Veysel Karani'ye ne gibi bir kalkınma yardımı o lacaktır. Benim GAP'tan istediklerim Hz. Veysel 
Karani'nin alt yapısı yoktur. Belediye kendi imkanları ile yapacak duı·umda degildir. Düşünün 
ikinci dönem belediyeliktir malesef ne yolumuz. ne alt yapı, ne de araç gerecim iz vardır. Beledi
ye hizmet binaınız bi le yoktur. Hz Veysel Karani dini turizm açısından büyük ziyaretçi akımına 
ugramaktad ır. Ve günde hele yaz aylarında üç- dört bin insan ziyaretçi ugramaktadır. Ama bu 
misarirlerin ne dinlenecek bir yeri ne de abctest alacak bir suyumuz vardır. Bu ihtiyaçlarıınız yıl 

lardan beri bu sıkıntılarımız yıllardan beri devam etmektedir. Yollarımız yoktur GAP yetkililerin
den alt yapı için desteklerini beklemekteyiz. Büyük zata sahip çıkacakla rına inanıyorum . Sayın 

V alim. sayın GAP yetkililerinin alt yapı için yardımcı o lacaklarına inanıyorum. Işsizlik oranı he
pimizce malumdur. yöremizin işsizlik oranı hat safhalara ulaşmıştır. Siirt ilimizde ve ilçelerinde 
olsun tüm kahvehanelerimiz insanlarımızla. gençlerimizle doludur boş oturmaktadırlar. Bizim 
burada konuştuklarımız inşallah burada kalmaz önemli olan karşıligını almak GAP'tan ve dev
letimizden böyle hep top lantılar oluyor ama toplantının sonunda hiç bir şey aldıgımız yok. Inşal

lah burada konuştuklar ım ızın ürününü a lacagız inanıyorum. Bu görüş ve düşünce ile hepinize 
saygı ve sevgilerimle hürmetlerimi sunuyorum. Teşekkür ediyorum. 

Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. söz almak isteyen. 

Abdurrahim DAYANAN (Sivil Savunma Müdürü) : 

Yalnız ben burada bireysel bir görüşümü açıklamak istiyorum. Toplantıyı baştan beri izledim 
burada özellikle arkadaşla ı·ın anlattıklar ı ile dinleyici kesim arasında bir kopukluk oldugunu his
settim. Yani özellikle genel kavrarnlara deginildi ve bir çok katılımcı da bunu genel olarak kav
rayamadı. Fakat benim gözlemledigim kadarı ile özellikle Bölge'de giri şimci olacak kişiye önder
lik yapacak bir danışmanlık birimi yok yani devletin. GAP dışında Ziraat Bankası aracılıgı ile ve
ya diger kurumlar aracılıgı ile verdigi teşvikleri dahi burada. ki vatandaşımız anlam ış degil onun 
için Siirt'imizin kalkınması için özellikle burada yapılacak yatırımların proje degeriendirmesi nin 
bir birim tarafından yapıl ması ve bu biriınce çı karı lacak projelerin vatandaşlarca degeriendiril
mesi buna finansmanın sagıanması için de yine aynı biriınce vatandaşa yol gösterilmesi gerek
mektedir. Ozellikle burada şunu sormak istiyorum neden tüm illerimiz de GIDEM var Girişimci 
Destekleme Yönlendirme Merkezleri neden Siirt'imizde yok. Teşekkür ediyorum. 

Görüşlerini bildirmek isteyenler varsa. 

Muzaffer ÖZDEMIR (Türkiye Elektrik Dagışım A.Ş. • TEDAŞ) : 

TEDAŞ Siirt ben GAP yetkililerine teşekkür ediyorum. buraya leşrifleri için bir kaç tane so
rum olacak kendilerine. şimdi biliyorsunuz GAP bilimsel bir kuruluş niteligi de taşıyor. Acaba di· 
yorum bu konuda Dicle Üniversitesi'nden bir şey herhangi bir katılım i stenmiş mi veya rapor 
istenmiş mi? Sosyal olsun tarımsal konularda biliyorsunuz Dicle Üniversitesi Bölge'n in tek Oni-
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versiLesi onun d ışında GAP Idaresi'nin bu 1 O yıllık ça lışması boşuna mı oldu, çünkü merkezi 
planlamadan katılımcı planlamaya dönüş var. Bu 10 yıllık çalışına boşuna mı oldu bu kadaı· 
emek boşuna mı saı·f edildi. Üçüncü sorum terörden sonı·a ortaya çıkan toplumu biliyorsunuz. 
Bölge'de bir teı·öı· ortamı yaşandı terörden sonra toplumun bir tahlili veya bir egitim programı 
düzenlenecek mi? Bu konuda bir soruın olacak. Çünkü terörden sonra halk bayagı bir şey yaptı 
köylü kesimi olsun egitim konusunda bayagı bir yetersiz ka ldı . bu konuda bir çalışına olacak ını? 
Bu sorulaı·ım olacak teşekkür ederim. 

Salt ATACAN : 

Köy Muhtarıyıın. hepinizi saygı ile sela ınlıyorum. Şahsen okumaınışıın cahil bir insanım kö· 
yümde bir okul. bir üretim her hangi bir şey olmamış Pervari Sii ı't'in en uzak yöresindeyiz. Oç 
muhtarl ı k olarak Sayın Valimize dilekçe veı·m iş iz müracaatlarıınız var zaten GAP'tan kesin bi li
yorum bize bir gelişme olmayacagına inanıyorum. Uzakta oldugu m için kusura bakınayın cahil 
bir insanım okumam ı şım. okumuş olsayd ım bende şimd i konuşabilirdiın. Yalnız arz ediyorum bi
zim çocuk ları ınız bizim gibi kalmasın bizim bölgede biraz yatırım olsun. Bizim bölgemizde. be
nim köyümde 2000 yılındayım köyümde okul l ojman ı yoktu ı·. su larım ız var kanallarım ız yap ı l 

mamış clilekçeler var ricam var. Arz ediyorum bu işler olsun bize de biraz bakım olsun Perva
ri"nin SögüLönü bölgesindeyim SögüLönü belanirok. bent köyünün telefon ları üç ayda n beri tele

fon yapılmış ça lışmıyor tek taraflı çalışmaktadır. Kusura bakınayın saygılarım l a hepinizi selam
lıyorum. 

Teşekkür ediyoruz sayın muhtarım. tabi bu Lü ı· sorunların bir kı smı GAP Idaresi ile ilgili de
gil mahallinde çözülmesi gereken pı•oblemler bunlar yetkil i makamlara iletilirse orada çözüm 
bulunabilir düşüncesindeyiz. 

Ahmet ARITÜRK : 

Yollar yapılınıyor hatta hidroelektrik santralinin elektrik gücünü on misline çıkaracak bir 
proje geliştirilm işti bu proje de GAP"a takıldı. efendim neymiş orası ll ıs u Baraj su ları altında ka
lacak. bu yatırım boşa gidecek denildi. Şimdi biz GAP Planı içinde yirmi senedir bekliyoruz. pe
ki şimd i daha ne kadar bekleyecegiz ben im tahmin 2010 yılında degil 2030 yılında bile GAP ta
mamlanmayacaktır. Ve bu gidişle GAP'tan en çok zarar gören il Siirt olacaktır. Çünkü Siirt ke
nar biı· sokak durumundadır çıkmaz bir sokak durumundadır ve bunun bütün ümitleri GAP"a 
baglı iken eger GAP tamamlanmayacak ise bunun başka çıkış yollarını aramak gerekir. Siirt"i 
başka yön lerden desteklemek gerekiyor. evet GAP" ı bekleyecegiz ama buna bir ömür yetmez her 

halde bizim ömrümüz yetmez bilmiyorum artık çocuklarımız ll ısu Barajı'nı görecekler mi acaba. 
göletinde balık aviayacakları mı inşa llah bir rüya gibi tahmin ediyoruz yani bunu pek akıl ede
miyoruz. Ve ilgililerden ricaınız Siirt'in sorun larına ciddi bir şekilde yaklaşsınlar gerçekten Si
irt"te ne yapılmas ı gerekiyorsa özellikle alt yap ısını hazırlasınlar. ilk önce peki llısu yapılacak 
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neden istimfak başlatı lm ıyor. Bu kadar köy istimfak edilecek istimfak alanında iki yüze yakın 
köy var. Bunlardan daha hiç birisi istimfak ed i lmemiş bu nasıl oluyoı·. bunu vatandaşa nasıl 

inandıracaksınız eger ciddi bir düşünceniz varsa neden istim la k iş lem lerine başlanmıyor. Benim 
sözlerim bundan ibaret teşekkür ederim. 

llhan ÖZEL : 

Teşekkür ederiz Sayın ARITÜRK. orta sırada bir aı·kadaş. Sanayi Bakanlıgı temsilcisi. 

Orhan AKKUŞ (Sanayi Bakanlıgı Temsilcisi) : 

Degerli başkan. kıymetli katılımcı lar. sivil savunma müdürümüzün söyledigi bir kaç konuda 
sadece bilgilendirme yapmak istiyorum. Ozellikle Siirt Ili'ndeki basın mensuplarının bunu işle· 
melerini de rica edecegim. Sanayi Ticaret Bakanlıgı Araştırma Genel Müdürlügü kuruluş kanun· 
da belirttigi gibi iller de sanayi potansiyeli sektör araştırmaları ve profiller yapıyor. Bunu yap· 
ma amacı ilin sanayi yatıı·ım larının yapabilirliklerinin ne kadar oldugu konusundadır. Bugüne 
kadar biz iki yüz tane sanayi profili yaparak sanırım Siirt Ticaret Odası'na ve Sanayi Ticaret Mü· 
dürlügü'ne gönderdik. Profil yatırım yapmak isteyen kişinin o yatırımı nasıl yapacagının bir ön 
bilgisi. sermaye yapısı. finans yapısı . teknik yapısını özetleyen bir kitapçıktır. Bu kitapçık yatı· 

rı m yapmak isteyenlere rehberlik edecek düzeyde bir kitap diyebilirim. Iki yüz sektörde ayrı ay
rı yapı lmış ve şu anda güncelleştirilmiş her yı l güncelleştirilerek yani döviz bazında her y ıl gün· 
celleşti rilerek verilmektedir. Ayn ı zamanda o profil içerisinde sektöı' ile ilgili teşviklerin nasıl ol
dugu yani devletin bu konuda ki teşv iklerinin ne oldugu an latılmaktadır. Ilgilenen arkadaşları
mızın Sanayi Ticaret ll Müdürlügü veya Sanayi Ticaret Odası'ndan temin edebileceklerini sanı· 
yorum. Teşekkür ediyorum. 

llban ÖZEL: 

Biz teşekkür ediyoruz efendim, arka sırada bir arkadaşımız. 

lhsan ÖZTÜRK (Öz Aktaş Inşaat San. A.Ş Yönetim Kurulu Başkanı) : 

Çiftçi. aynı zamanda yatll'ııncı Sayın GAP yöneticileri ve degerli başkan ım. ben size biı' şey 
sormak istiyordum. Deminden beri. benim GAP yöneticilerine bir önerim olacak bugüne kadaı' 

deminden beri arkadaşlar hep konuştu llısu Barajı bilmem ne barajı ama kimse Korzuk Bara· 
jı'ndan konuşmadı Karzan Barajı, bu Karzan Barajı en az otuz köy sulayabilecek kapasitedir. 
Projesi yapıldı ama bugüne kadar daha bir şey yapılınadı ve degerli Sayın Çakıllı ınuhtarımızın 

dedigi gibi kırsal alanda köylüler vatandaşlar eger köyü ve yöreyi terk etmişse ve bu Kurta
lan'dan Beşeri'ye kadar uzanan ovada bütün çiftÇi ve hayvancılar da yöreyi terk etmek zorunda 
kalacaklardır. Bunun için GAP yöneticilerine şunu önermek istiyorum bilhassa Karzan Bara
jı'nın sulamasının yapılınasını istiyoruz. Aynı zaman da çiftçilerimizin de bilgilendiı'ilmesi üreti· 
'!' in arttırılınası hayvancılıgın modern tesislerde yapılmasını kendilerine önermek istiyorum. Ay· 
rıca çiftçilerimize mazot iadesi. gübre iadesi yapılmasını istiyorum. Yapılmad ıgı takdirde bu çift· 
çilerimiz de bizde buradan kaçmak zorunda kalacagız. Bunun degerlendirilmesini istiyorum. Sa· 
yın başkan ve GAP yöneticilerine ve bugüne kadar biz Siirt Vilayeti ve Kurtalan ilçesi olarak 
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GAP't.an umdugumuzu bu lamadık ve Siirt Ili'nin en büyük ilçesi ve ı.aı·ıma elverişli ülkelerinden 
biri olduguna göre de hiç bir şey bu lam ıyoruz. Bunun için en önemli olan Karzan Barajı'nın bi· 
ran önce ele alınıp yapılmasını istiyoruz. En az otuz köy sulu araziye geçebilecektir. Sulu arazi· 
ye geçildigi t.akdirde herkes kendi köyündil kendi arazisini işietebilir durumda olacaktır. Çok te· 
şekkürederim saygı deger ınisafirlere ve katılımcılara. 

lltıan ÖZEL : 

Ben teşekkür ederim. efendim siz. buyurun Sarıtepe Muht.arı. 

Mehmet All KA YA (Merkez Sarıtepe Muhtarı) : 

Köy kıı·sa l kesiminin kalkındırılmasından bahsedilmektedir. Benim kanaatimce köy muht.ar· 
la rı resmi kurum haline getirilmedikçe araç. gereç, köy odaları gibi makam verilmedikçe köy kal· 
kınaınaz. Köy ha lkı kırsal kesimi kalkınamaz. köylü halkın efendisi olamaz bu At.atüı•k'ün söyle· 
miş oldugu sözden biz At.atürk'ten ut.anıyoruz. Çünkü şimdiye kadar köy lü halkın efendisi ola· 
maınıştır. Teşekkür ederim. 

Biz teşekkür ederiz efendim. degerlendirme ve teşekkür konuşmasını yapmak üzere Sayın 
Kaya YAŞINOK Bey 'i kürsüye davet ediyorum. Katılım olacak ise ögleden sonra da devam ede· 
cegiz. 

M. Kaya YAŞINOK: 

Biz Siirt'in sorunların ı t.artışmak için geldik dolayısıyla sizlerin ka tıl ı mları çok önemli Siirt Jet 
Pa Sporun Birinci Lige çıkmasından memnun olduk. Siirt'lileri de kutluyoruz ama Güneydogu 
Anadolu Kalkınma P lanı ya pılacak ve Plan sizin katkıların ız la yapılacak. bize egeı· görüşlerinizi 

sorunlarınızı yansıı.amazsanız. eksik kalıyor. 89'da yapılan planlamada bu eksiklikler yaşandı 

dolayıs ıyl a biz bir buçukt.a buradayız. Katılmak isteyenleri bekleyecegiz ve katılınanızı da istiyo· 
ruz çünkü daha muht.arlarımız var sayı ları da oldukça fazla düşüncelerin i yansıtmadılar. Onla· 
rın düşüncelerini de almak istiyoruz. Şimdi ögle yeınegi arası verecegiz Polis evinde bir buçuk 
da tekrar toplantım ız başlayacak sizleri tekrar burada bekliyoruz ve davet ediyoruz. Teşekkilrler ... 

lıtıan ÖZEL : 

O zaman bir buçukt.a tekrar burada bu luşmak üzere oturumu kapatıyoruz. 

Bu oturumda da işte öglenden önce yaptıgımız gibi fikir beyan edecekler varsa. katkıda bu· 
lunacaklar varsa. soruları olan varsa alacagız. Arkadaşlarımızdan görüş bildirecek var mı? Köy 
Hizmetleri ll Müdür Yardımcımız. 

Hikmet OKUT (SIIrt Köy Hizmetleri lı Müdür Yardımcısı) : 

Köy Hizmetleri ll Müdür Muaviniyim. Sayın V alim. Sayın konuklar saygılar sunuyorum. Şim· 

di GAP Idaresi'nin ça lı şmaları hakkı nda biz genel bir bilgi aldık. yalnız ben Siirt için özel bir 
araştırma. özel bir çalışmanın mevcut pot.ansiyele. mevcut iş gücüne göre yapılmasını t.alep edi· 
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yorum. Şöyle ki . şimdi bu proje Siirt'in şuan aklıında degil tabi bunu bize bildirecekleı·. Tahmi· 
nin 50-60 köy su altında kalacak şimdi o köylerin bir kısmı boş. bir kısmında yaşayan insanlar 
var biz bu insanla rı üretime dönük mü yerleşti recegiz. sanayiye dönük mü yerleştireceg iz yani 
bu konuda araştırmanın yeı·inde yapılması lazım. Bu araştırınayı yerinde yapabilmek için bura
da bir ya araştırma komitesi ya bir araştll'ma enstitüsü veya vat.andaşla bire bir diyalog kura· 
bilecek bir müessesenin yerinde tespit yapınası gerekir. Buraya sag olun geliyorsunuz kaı·şılık· 
lı bir fikir alış verişinde bulunuyoi'Uz. sadece fikirleriıııizi iletebiliyoruz. Gerçek üretici, gerçek va
t.andaşla fazla bir diyaloga giremiyoruz. Burada tarımdan hayvancılıktan bahsediliyor. Hayvan· 
cı l ıgın çok önemli olduguna deginiliyor. ya lnız tabi her yörenin her bölgenin kendine has bir t.a· 
kım özellikleri var bizim bölgede göçebe hayvancılıgı mevcuttur. Bu göçebe hayvancılıgını oluş
turan bir takım nedenler vardıı·. Yani göçer neden yazın yayiaya gidip hayva nlarını otlatmak W· 

runda kalıyor . neden kışın daha sıcak yerlere bu üreticilerimiz hava şartlarına göre yani bu ra· 

da siz 40-45 derece de bir koyundan süt alamazsınız yani bir verim alamazsınız ınecburen va
tandaş yayiaya gidiyoı· orada hayvancıl ıgı nı yapıyor kışın da aynı şekilde. Biz ne yaptık şimdi 

göçebenin büyük bir kısmını şehirsel iskana tabi tuttuk. Şehirsel iskana tabi tutıııakla üretici 
olan bu vat.andaşlarımızı birer tüketici haline getirdik ve şimdi o tüketiciler için biz neler yapa
rız diye bir takım fikirlerde bulunuyoruz. Şimdi gene bizim bakanligında bu konuda zorlay ıcı şe

yi var. şehirsel iskan ekonomi bak ımından daha ucuz oldugu için bunu öneriyorlar. Bizim yapa
bilecegimiz bir şey yok. şimd i bu göçebe hayvancılıgın ı yapan vatandaş say ısını bilmiyoruz. 
Efendim Siirt'te bir takım sosyal nedenlerden do lay ı şehre göçen işsiz insan sayısını bilmiyoruz. 
Yani bunların somut bir şekilde tespit edilmesi gereki ı·. Biz bu GAP projesinde Siirt' i tarımsa l ya
tır ımlara mı yöneltecegiz. yoksa sanayi şehri mi yapacagız. yoksa tarıma dayalı sanayi şehri mi 
yapacagız. Yani burada yönlendirici bir ça lışmanın yapı lması gerektigine inanıyorum. Sadece 
buradaki iki karşılık lı tartışma ile ilerde telafisi mümkün olmayacak bir takım neticeler bir ta· 
kım zararlaı· olacagı kanaatindeyim. Nasıl ki Çukurova'da bilinçsiz bir sulama neticesinde ara· 
zileı·imiz elden çıkmak üzere ise bizim burada yapacagımız yanlı ş veya da a lacagımız şimd i ka· 
rarlar ileride bu bölgenin daha iyi konuma gelecegi inancı ndayım. Demin gazeteci a ı·kadaş 

GAP'ın faydalı olacagına degil. zararl ı o lacagına inanıyorum dedi. Ben o gazeteci arkadaşa bi· 
raz hak veriyorum neden hak veriyorum şimdi baraj altında kalacak köyler ve üreticileri işs iz 

kalacak yani biz bunları bir istihdam politikası bunu bir devletin yönlendirmesi gerekir. O yön· 
lendiı•mey i yaparken buranın şartlarını göz önünde bulundursun. yoksa biz bunları göçe mi zor· 
layalım . Yani burada bir devlet politikasının tespit edilmesi lazım. Bu on yıllık süre içerisinde Si· 
irt'in nüfusu ne kadar olacak bir şehir plan ı yapılması gerekir. Veya mesela alt yapı hizmetleri· 
ni biz çok agır yürütüyoruz bu bölgede gerekli yatırımları yapamıyoruz. Benim kanaatiııı bura· 
da bunları bu şekilde tartışmak yerine Siirt merkezinde bu konuları araştırab ilecek. somut ola· 
rak ortaya koyabilecek. bir araştırma kuru luşu . bir komitenin kurulmasında büyük fayda görü· 
yorum. O bahsettigim hayvancılık konusu çok ayrı bir konu yani gördügünüz hayvancılık koyun· 
culuktur. Burada sıgırc ılıgı siz uygu lamaya çalışırsan ız gene başarıs ız olursunuz. Neden başarı· 
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sız oluı·sunuz 45 derecede sıgır burada süt vermez et vermez ne yapacaksınız işLe bunlar birer 
sorundur. Bunların bilimsel olarak araştırılması gerekir. Yoksa efendim vatandaşı desLekleyelim 
pirim ödeyelim. bunların fayda saglayacagına inanmıyorum. NiLekim geçmiş yı llarda hayvancı

lıgı gel iştirme projeleri uygulandı gelirken belki örneklerini gördünüz üretici olmayan insanlar 
art niyetli bir takım insanlar bu işe girdi ve devleti çok büyük zarariara ugrattılar. Benim kana
atim yapacagımız her çalışmayı bilimsel olarak yapmak zorundayız. Ve bilimsel çalışmayı ma
dem biz 10 yıllık süremiz var bizim bu 10 yıllık hedefte de vatandaşa o sözü vermemiz lazım ya
da araştırma neticelerini de en az bir veya iki yı lda ortaya koyup ona göre bir mastır planı da
hilinde bu işlemlerim izi yürütmemiz gerektigine inanıyorum. Siirt'te yan sanayi mi kuru lacak 
efendim tarıma dayalı sanayi mi kurulacak efendim mevcut potansiyel efendim sanayi ve tarımı 
yapabilecek insan mıdır. Bütün bu konuları çok detaylı bir sürü konular var hepsinin tek teker 
incelenmesi. araştı rılması. Lespit edilmesi. kanaatindeyim. Yapacagı üretimde rekabeti veya pa
zarlama yapabilecek mi bu ve bunun gibi biı· sürü sorunları hepsinin cevabını verebilmek için 
bir takım bilimsel çalışmanın yapılması gerekir diye düşünüyorum. Teşekkür ederim. 

llltan ÖZEL : 

Hikmet Bey'e teşekkür ediyoruz. Saglık Müdürümüz Sayın Fikret SELI N Bey görüş bildirmek 
istiyor. 

Flkret SELIN (SIIrt Saglık ll Müdürü) : 

Hepinize saygılar sunuyorum. Bir kaç soru sormak istiyorum yapılacak progranılar ve plan
lar için gerekli somut finans kaynakları belli mi yoksa ortaya çıkacak progranıların ve p lanla ı·ın 

finans arayışına yönelik çalışmalara mı gidilecek. Biliyorsunuz bu tür projelerin ve plan ların iş

leyişinde insan kaynakları çok önemlidir. Insan kaynaklarına yönelik çalışmalarınız nelerdir. Si
irt'Leki ÇATOM'u Leknik ve kalifiye eleman açısından desLeklenıeyi düşünüyor musunuz. GAP'ın 
saglık alt yapısı için merkezi yönetime sunulmak üzere hazırlanan bir raporunuz var mı? Saygı
lar sunuyorunı . 

Teşekkür ediyoruz sayın nıüdürünı . katılımcılardan fikir beyan edecek varsa alnıaya hazırız. 

Teşekkür konuşmasını yapmak üzere GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkan Yardımcısı Sayın Ka
ya YAŞINOK'u davet ediyorum. 

M . Kaya YAŞINOK (GAP Idaresi Başkan Yardımcısı) : 

Sevgili Siirt'liler burada beraberiz daha da beraber olacagız. Buraya bir kere için gelmedik 
bunu başta söylemek durumundaydım şimdi de tekrar ediyorum. Arkadaşlarımın açıklama ların

dan anlaşılacagı gibi bu sizi bir bilgilendirme niye geldik bundan sonra niye gelecegiz. bir de gö
rüşlerinizi almak. Bundan sonra yapacagımız ça lışma lara belli bir yön vermek. GAP Idaresi'nin 
elinde Türkiye'nin en yetenekli bilgili insan ları var. Bunu Ankara'dan oturup yapabilirdik. ama 
size sabahleyin ilk konuşmamda anlatmaya ça lıştıgım gibi yeni bir yöntem daha tutarlı. daha 
güçlü . daha kararlı bir plan uygu lamasına geçmek için demin arkadaşıının söyledigi gibi finans 
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temini için uygulamaları uygulayıcılara aktarabilmek için sizleri de arkamıza yanımıza almak is
tedik. Çünkü ka lkınma bir bütün ondan yararlanacak insanları şekillendirmek insanlara ondan 
yararlanmasını ögretmek dolay ısıyla de onları yararlandırmak. Ceplerine para beyinlerine bilgi
yi ve ne türetebilecekler ise alma yetenegini vermek. Amacımız bu onun için de insan kaynaklı 
bir proje, sürdürülebilir bir proje olsun diyoruz. Eger halkın katılımı olmazsa bu Proje sürdürü
lemez. Sulama sistemleri oldugu yerde kalır. belli bir süre sonra toprak tuzlanır. belli bir süre 
sonra çaraklaşma başlar ve sürdürülebilirligi biter. Tarım yapılamaz su kirlenir amacımız bu 
sürdürülebilirligi kamunun yatırımlarının ötesinde iki grubun daha yapmasıdır. Birincisi halkın 
istediklerinin takipçisi olması ikincisi de özel sektörün bu katılıma bu kalkınma gayretine katk ı

da bulunmasıdır. Amacımız bundan sonra odak gruplar toplanacak. odak gruplar derken bura
da belirlenen konulardan çıkarttıgımız hedef kitleler çiftçilik bir olay. çiftçiligin içerisinde tarım 
bir olay. tarımın içerisinde hayvancılık çok ayrı bir olay. hayvancılıgın içerisinde sıgırcılık . ko
yunculuk çok ayrı bir olay bunları hep sizden türettik sizler bize söyledin iz. Bunun yanında bir 
sürü konuyu da arkadaşlarım not aldılar. Bunların hepsi planlama çalışmamız esnasında gün
deme gelecek ve bizim üzerinde bilimsel çalışmalarımızı size sunmak üzere hazırlayacagımız ra
porları dokümanların oluşturulmasında girdi verecektir. Ve bu odak gruplar dedigirniz alt grup
ları gelip burada yine sizlerle beraber yapacagız. Hayvancılarla beraber yapacagız ve sizlerle 
beraber yapacagız çiftçilerle. sanayicilerle beraber yapacagız. esnafla beraber yapacagız. Bun
lar bizim burada yürütecegimiz faaliyetler. Niye geldik buraya sizlerden ne istiyoruz. Bu doku
manda Siirt' in kendine özgü karakteri ile yer almasını istiyoruz. Dokuz ilden bir tanesi Siirt ola
rak sizin yapacakların ızı kendiniz biçmeniz için istiyoruz. sorumluluk almanız için istiyoruz. Bu 
dokUmanda ne oldugunu açıklıkla saydam lıkla görmenizi ve bunu yaparım ben bunu istiyorum 
bunu isterken de benim katılımım bu olacak diyebilmeniz için bunu istiyoruz. Yan ımızda olacak
sınız biz her yere gidemeyiz ki siz buradan da bu dokUmanın içerisindeki bir yasal dokümandır. 

Başbakanlıgın hazırladıgı bir dokümandır bunu hazırladınız görev verdiniz hadi uygulayalım. 

hep beraber uygulamak gerekir. Sizi yanımız da görmek istiyoruz. GAP' ı size anlatmayacagım 
GAP'ın yararlarını somut olarak ülkemiz görüyor. Ama GAP çalışmaya başlamış ve şu anda yak
tıgınız elektrigin yarısını GAP'daki barajlardan Siirt'in de etrafında olan barajlardan temin edi
yoruz. Ama şunu söyleyebilirim derseniz ki bana size katılıyorum ve burada onun için bulunu
yoruz. Niye Dicle Vadisi. Fırat Vadisi'nden daha geride derseniz Fırat tamamlanıyor Dicle'yi de 
tamamlayın . Bu Plan'a onu koyun bu Plan'da Garzan. Korzuk Projesi'nden bahsedin bu Plan'da 
bunu istiyoruz demeniz için biz buraya geldik. Bunu demeye mecbursunuz demeniz lazım eger 
bunu demezseniz veya da demeseydiniz ve planda yer almasaydı eksikligini hep beraber çeke
cektik. Bunun için geldik buraya. buraya katıldınız ve ben şunu söylemek istiyorum saat bir bu
çukta büyük bir grubun buradan gideGegini bekliyordum. Ama herkes burada sonunu beraber 
tamamlayacagız. 

Biz uygu lamacı bir kuruluş degiliz. biz planlayıcı programlayıcı bir grubuz. Biz insana yöne
lik sosyal faaliyetleri projelerin arasındaki birlikteligi saglamaya ça lışıyoruz. Izlerken yöneticile
re hükümete gerçekleşmesi hakkında yönlendirmesi hakkında fikir veriyoruz. Bu nedenle de ikin
ci plan yapmak durumda olmadan yeni duruma göre bir doküman hazırlamaya plandan öte bir 
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program hazırlamay ı düşündük. Yani 10 yılda ne oldugunun muhasebesini burada yapmak is· 
Lemiyorum. Çünkü o muhasebeyi her zaman yapıyoruz o muhasebeyi ülke içerisinde ve ülke dı· 

şa rısında da yapıyoruz. Eger bugün demin de söyledim elektrigin büyük bir kısmı GAP Bölge
si'nde Türkiye pamugunun yarısına yakın kısmının üretiliyorsa. enerji üretiliyorsa insan ların ge
lirleri ikiye üçe katlanarak artıyorsa su lamanın faydasını direk olarak görmüşsek sanayiye ait 
kıpırdanmalar başlamışsa bu GAP'ın ilk görüntüleridir. GAP'ta bugün 1. 7 milyar lıektarın sade· 
ce 200 bin hektarı su lanıyor ve 200 bin lıektarla bunun sonuçları burada ki dinamizm burada 
ki döngü gözle görülür şekilde meydanda ama bunu Siirt'e taşımanın yollarını beraber bu dokü· 
manda bu planda bulacagız. Ne ile bulacagız eger başka yer sanayi istiyorsa buranın potansi· 
yelini biz hayvancı l ık . koyunculuk yapacagız diyorsan ız. çünkü onu biliyoruz bize orada yardım 
edin diyorsanız. ona ait teşvik istiyoruz. ona ait organize sanayi bölgesinde sanayi tesisleri isti· 
yoi'Uz diyorsanız. Burada yeri burada sizden dinleyecegimiz Plan·a katacagımız tek nokta bu. 
bunu anlatmaya ça lışmak istiyorum. Bize katıldın ız çok teşekkür ediyoruz. Ve bundan sonraki 
katılım larınızın da bu yogunlukta olmasın ı istiyorum. Ve buraya gelmemiş kesimler varsa kim
ler bunlar demin söylendigi gibi kalkınmadan ters yönde etkilenen dezavantajlı grup dedigimiz. 
Dezavantajl ı grup derken şu örnegi vereyim mesela baraj altında kalacak yerlerdeki yaşayanlar 
on ların yeniden iskanı sorun. Bu örnegi yaşıyoruz hedef kitleleı·iınizden bir tanesi de onlard ı r. 

Birecik Baraj ı 'nda bir uygulama yaptık dünyaya örnek oldu. 14 tane köy vardı dokuz tanesi tam 
etkileniyordu 7 tanesi aynı yerde üst kodlarda kendi binalarını kendi yatırım larını kendileri ya
parak ka ldılar. Imkan olursa size gösterecegiz oraları da ve bu öı·nek bir çalışına oldu ayn ı olayı 

llısu Baraj ı'na da taşımak istiyoruz. l lı su Barajı'nın yap ı l ınası gerçekleşmesi programda l lı su 

bürokratik sürece baglı olarak işliyor. Garzan Kozluyu hep beraber öne çekelim bilmiyorum dev
let su iş lerinin programında ne zaman olacak ama bu programda istiyorsanız eger biz bunu 8 
ayda tamamlayacaksak 2001 yılına önereliın . Hep beraber öneririz. Bunlar önemli olaylar ve 
planın ötesinde bir program hüviyetini taşıyacaktır. Saglık. egitim diger hizmetler ulaştırma kent 
alt yapısı bunlar Bölge'nin içerisinde Siirt'in ihtiyaçlarının plana yansıtılmasın ı saglayacak 
programlar. Program demek uygulama tabloları demek onu yapmak için hep beraber olmamız 

gerekiyor. Ben bir daha ldarem adına bu toplantıya katıldıgınız için teşekkür ediyorum ve lütfen 
çevrenizde ki gruplarla bundan sonra ki yapacagımız daha kapsamlı çalışmalarda bize destek 
olmanızı ve bunların takipçisi olmanızı rica ediyorum. Tekrar teşekkürler. 

Teşekkür ediyoruz efendim. katkılarınızdan dolayı hepinize teşekkür ediyorum ve toplantıyı 

burada kapatıyorum. Arz ederim Sayın Valim. 
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IIRT KATlLlMCI LISTESI 
ADI SOYADI KUR ml IL TEL 
A.IIMIITNAS ERUII BfJ.f:DIYE BAŞKANI f:RUIIt.liiRT 3112145 
ABOUI.~II Ö'lDf:\IIR ERUII·ÜZÜ\ILCK KOY MUIITARI SIIRT 224 63 26 
ABOULG~~'PAR YASUDU BILGI KOtO 11UIITARI SIIRT 
ABDULIIAKI~t SUtUNf:V ZIYARET ATılTÜRK MAI I.MUIIT. SIIRT fı65 2146 
ABillJU.ı\11 EXÜK M&YDANDr:RE ~OYÜ IIUIITARI SIIRT o 542 J.qj 118 53 

ABDU!MII EPCF.RRN D,\MIL KÖYÜ MUHTARI SIIRT 5152300 
ABOULRı\II~IAN YAG.IIMIAN KOYUKI.U KÖYÜ MUIITARI SIIRT 224 33 21 

AllDUI.SAIT AKARCA Pf:RVARI &K;OT 0.\0 ~0\0 \lU ll. SIIRT 3fı82001 

ABOURRAIIIM IlAYANAN SIVIL St\VU~IIA ll. MODORO SIIRT 223 23 46 
ABDURRAIIIM KARASI llAtKAN BEI.t:DIYE I!AŞI(A~I B~YKA'If.>IIRT 5423N2 25 
ABilOI.G~rnlR TII.KI KURTAI.A.~ B \GIJCA KOl MLIITARI SIIRT 4147036 
ABilÜI.Hı\KI~I YARA!. ŞIRVAN·IKIZLER KOY MUIITARI SIIRT 234 3112 

AllllÜL~ERill PERr:J. tiJ~liRLf:R Cf:~IIYETI SIIRT 223 27 56 

ABilOLWIZ ILIIM ltOL~I.ı\R BELt:DitE 8.\ŞKM YARDI\100 SIIRT 461 221Yl007 
ABilÜI,Rf;zAK Df:IIIRIIı\N AZIKJ.I KOYO MUIITARI SIIRT 41921 ().1 

ABilÜI.'iKIA\1 KORAÇAR Pf:RVARI YF~\IAYOI\ KOY \IUIITARI SIIRT 367 20 14 

ABilÜLSill.ı\~1 OLGAÇ Nf~IJDf:Rr: KÖYÜ MUIITARI SIIRT 2233271 
ABilÜRRE'l'l.tiK NAZ KAŞIKYAYLA KOY MUIITARI SIIRT 3132034 
ADli. KUOAY I!AYKJ~\ GOMXlGDU KOYO MUIITARI BAYKANISIIRT 568219-1 
ADNA~ DII.F.K TOVTEPE KURTALAN ÇifiÇI SIIRT 4152102 

ı • 
AD~ANTOI'IJl ZIRAAT IIANKASI GAP KRF:DII.f:R ıi.~Kı\RA 3110771 

AG W•IR tCCEI. I~Oı\0 MAliAILESI SIIRT 36132 69 

AliliiliDENIZ TOTON KOY MUIITARI SIIRT 422 52 07 

Allllf:T tılı.r:K TOVTF:PF. KOYO MUIITARI KURTAIAM>IIRT 4152054 

AIIMr.T P.RDOGAN YELKY.SF.~ ~Otll MUIITARI SIIRT 223 57 28 

AIIMr.TNEIŞ UYANlK KOYO MUIITARI SIIRT 41146 27 

All\ll:TSUC\J KURAlliN ı\YOI~lJIR KAYMAKA~II KURTAI.ANISIIRT 
AWtY.TTIN CANilUI.AT KARAllilC KOY MUHTARI SIIRT 42124 28 
AlA TTIN OKAY llAYKALI çı:LIKLI KOYO MUIITARI IIAYKAI.ıt.ıiiRT 563 52 53 

AlJ OWJ ÇAIJDOZO KOYO MUIITARI SIIRT 4152001 
AUYil.IIAZ r:IINIYET MODORLOGO SIIRT 223 27 61 

A~IIR CANBUIAT IIAYKAN AT AlltiL BEl.~ DIYE BAŞKANI BAYKANISIIRT 542 695110 41 

ARWURTAI. llAYKıl.\ OS.IIA.~PIMR KOYÜ MUHTARI SIIRT 5612900 

AYill\ ATABAY ZIRAATÇII.ı\R DERNEGI SIIRT 223 88 00 

AYDIN SÜ'ISURUP IlAVAliiNI Şim SIIRT 254 2001 

AYIL\~ SERGEN VAIJIJK BASlN 11AI.KI.tl IIJŞKILER SIIRT 2231133 

AYli\.\ ISRN BAYI~DIRIJK VE ISKAN MODORO MARiliN 482 22310 22 

llı\IIATTINÇEIJK ORGAı\IZE SANAYI SIIRT 22312 66 

IlASRI YII..\IAZ TAŞlll BE KOY MUitTARI SIIRT 36i 21 00 

IIAYRA.IIIÇI.I ŞIRVAN PliJÇIJ KOY MUIITARI SIIRT 5142017 

BEDIRHAN SEVGI AKYA.\IAK KÜYÜ ~IUIITARI SIIRT 23-130 71 

BEORbiTIN EKIN OOI.UHARMAN KOYÜ MUIITARI SIIRT 224 01 56 
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ADI SOYADI KURUM IL TEL 
BEliÇEn'IN KORKMAZ YARIMCil KOYO MUHTARI SIIIIT o 542 674 00 37 
BEJIRAN A YDlN GOKÇEBAC MUHTARI SIIIIT 2312214 

~RaJŞKUN ~RVAN ~JJ KOYO SIIRT 4612440 

BEŞIR YII.\IAZ ALGON MAHALLE MUIITARI SIIRT 223 28 92 

BEŞIRI KOYUN(l) SAKARYA MAHALLE MUIITARI SIIRT 2231161 

DURilAN DOIMS GÜMÜŞKAŞ KOYO MUIITARI SIIRT 565 2611 

DURilAN ENGIN PERVARI BELEDIYE BAŞKM'VEKIU SIIIIT 3612157 

BüLENT AVCI IIALKECITIM SIIIIT 223 2302 

C.OZGOR O~EYI ERUII KAYMAKAM ERUIIt.liiRT 311 2001 

Ci\lliTORUÇ KOY IIIZMETLERIIL MÜDÜRO SIIRT 223 23 33 

Ci\ttiTORUÇ KOY ll IZMETLERI MÜDÜRO SIIIIT 223 23 33 

CEI.\t.AOA ~RVAı~ IIÖRM~ KOY MUJITARI ~KVANf.lilliT 5172051 

CEI.ALÇEIJK BATMAN SANAYI VE TICARET IL MÜDÜRO SIIRT 213 90 89 

CF.MtiLASLAN MAOEN MUIITARI SIIRT 542 297 33 46 

CRMIL ERTEKIN MUIITAR OERNECI BAŞKANI SIIRT 223 10 93 

CEYLAN TANlK OOCAN MAHALLE MUIITARI SIIRT o 532 225 55 65 

CUMIIUR KIJJÇIOCW ~IOCADELE G.AZET~ SIIRT 532 257 28 56 

ÇEV AT SEVGI U KAYASACLAR BEI,EOIYE BAŞKANI SIIRT 434 2001 

DAVUT ATAK ATABAR BELDE MUHTARI SIIRT 563 5116 

DURSUN AYAN AILE ARAŞTIRMA KURUMU ANKARA 4192979 

DURSUN KILIÇASIA~ T~K KOYO MUHTARI SIIRT 4183333 

EBUBEKIR GüMÜŞLER 0NI1lCE KOY MUIITARI SIIRT 561 29 07 

EBUBEKIR SEVGILI KILI~I KOYO MUIITARI SIIRT 411316H 

EKREM ALPINAR KURTALAN KONAKPlNAR KOY MUIITARI SIIRT 416 20 54 

EKREM ALTI~DAC KUIITALAN KANDIJJJ KOYO MUIITARI SIIRT 416 20 54 

EMINTEKIN BATU MAttALESI MUIITARI SIIRT 224 66 23 

EMRULLAII TRFJI YONBAYIR MAHALLE MU HT ARI SIIRT 223 51 00 

ENGIN PAMUKÇU MAllAW IDARELER (VAIJIJK) SIIRT 223 54 55 

ENVER KEMAL ŞIRVAN ILÇESI SOCUKSU KOY MUJITARI ~RVANISIIJIT 5139200 

ENVER 0ZÇEUK PINARCA MERKEZ MUJITARI SIIRT 245 22 22 

K.WERTANASI YAKUTTEPE KOYO MUJITARI SIIIIT 425 2188 

ERGÜN DEMIRIIAN ZIRMT BANKASI ZIRMT MÜII. SIIRT 223 12 04 

KROJ, PIŞKIN DEFTARDAR SIIRT 223 tO 40 

EROLARIKAN SIIRTVALISI SIIRT 2231001 
gsjJAT Ylt.DIZ ÇIMENTO FABRIKASI PRWE lıiÜDÜRLOCO SIIIIT 
FATlll YüKSEK BELEDIYE IMAR MÜDÜRÜ SIIRT 223 22 60 

FERIIAT OZGAN KARAYOLLARI ŞUBE ŞEFI SIIRT 223 22 95 

~'ETJJI AÇlKÇA YARIMTEPE KOY MUIITARI SIIRT 517 2113 

FEVZI GEZ SIIJIT ECITIM FAKÜLTESI SIIRT 223 54 27 

GAZANFER TOPRAK SAIBBEYU KOY MUIITARI SIIRT 219 2121 
GüRDAL ERDIL ZIRMT BANKASI MÜOÜRLOCO SIIRT 2231005 
GÜRGÜN AYAZ KAPlKAYA KOYÜ MUIITARI SIIRT 442 60 13 
IIACI ERilOCMUŞ PERVARI ÇUKURKOY MUIITARI SIIRT 369 21 45 
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ADI SOYADI KURUM IL TEL 
IIAUI. SÜ'lGÜN AKOOC~tlJŞ KOYO MUIITARI SIIRT 232 21 Ol 
IlAYRımiN ARSI.AN çı;;ı.TIBAŞI MUIITARI SIIRT 246 20 85 
HAYRETTlN GOI.MEZ MEŞı;LIK KOYO MUIITARI SIIRT 565 24 30 
lll KM ET OBUT KOY IIIZMt:TLERI SIIRT 532 697 50 88 
HIZMETOZAYDIN TEKEl. BAŞ MOOORO SIIRT 223 23 27 
ıt()SgYIN AKÇAGÜNOOR IUJIR BANKASI ll. BOLGE ~ffiOORI.OCO DIYARBAKlR 228 97 50 
Ji()SgyiN GüNBAT KURTAIJIN ZIRAAT ODALARI BIRIJCI SIIRT 41145 99 
IBRAIIl\t KEUPCIKAY TlNAZTt;J'E MAIIA~ MUIITARI SIIRT 2244959 
lllSAN (Tt.KOK (Tt.AKTtiŞ INŞ.5A~.A.Ş. SIIRT 41127 20 
IIIS.I~Slii.KTRI ŞIRVAN YOtKAYA KOYO MUIITARI SIIRT 5135200 
II.YASARPACJK BAYKAN SARISALKIM KOY MUIITARI SIIRT 563 53 65 
IRFANO~ER 3.KOM.TUC SIIRT 223 9000 
IRrAiı&IRIK ll, MIUJ ECITI.II MOOOR V~KIU BATMAN 22310 28 
1&\f,llllı\N Atoı'T EVI.ERIIIUIITARI SIIRT 224 15 21 
ISAfrlCM KIZII,A Y Bt\ŞKANI SIIRT 2234032 
IS.\tAII, YilAlAZ PJo:RVARI ÜÇIIÖYÜK KOY MUIITARI PERYAR~IRT 369 2161 
IS.\If;T TUNOI Y ot:~IIRKAYA KOYOMU ll SIIRT 223 5680 
rtm cı:w·;N ŞIRYAN KAPI U KOY MUIITARI SIIRT 5142095 
IZZETTIIı ASlA~ ŞIRYAN SOI.I.OYANI KOY MUIITARI ŞIRVANr.liiRT 516 2127 
11J.b'TI1N ı\ YGUN KILBASAN KOY MUIITARI AYDINLARf.iiiRT 
KAOIR DF.MIRII11N GENIŞ IŞADAMI.ARI Dt:RNECIBAŞKANI SIIRT 224 34 44 
KADRI KARANf'll. Tl!lKOYO MUIITARI SIIRT 2542144 
KAMli. BARAN ILMOtiOSO SIIRT 223 36 25 
KASIM IIÜSt:YINOCI.U ŞIRVAN KASIM Ll KOY MUHTARI SIIRT 5112195 
KAZlM ılKTlN ŞIRVAN DENICE KOYO MUIITARI SIIRT 535 764 33 72 
KAZlM EREN PERVARI t\ŞACIBAI.AI.AR KOY MUHTARI SIIRT 36121 74 
KAZlM KARADAMAR ADAKAI.K KOYO MUHTARI SIIRT 56124 25 

KENANÖZBEK MERKI\lGOI. ~IUIITARI SIIRT 232 21 56 
M. EMIN SJo:VINÇ ÇATUt,U KOYO MUIITARI SIIRT 4612311 
M.AIJ FERMIIN KURTALAN ÇAKilJ KOYO MUII. KURTALANISIIRT 417 8162 
M.AU KAYA ŞENTf:PE KOYO MUIITARI SIIRT 568 23 52 
~t.KAZIM BEYilAN ÇAL MAliALE MUIITARI SIIRT 223 87 06 
M.NASIP A YDlN ŞIRYAN BELEDIYE BAŞKANI ŞIRVANr.liiRT 5112003 
M.NESI\t TOPRAK GENÇUK IL SI'OR MÜD. ~KIIJ SIIRT 223 22 55 
M.8AUII OKTAY I~KAPI KOYO MUHTARI SIIRT 234 30 70 

M.ŞAKIR YILDIZ A YDIXI.AR ÇATIU KOYO ~fl) SIIRT 224 45 40 
MAIIMUT AY~IAN BAYKAN ZIYARET ~IAHAU.~: MUIJTARI BAYKANr.liiRT 565 24 71 
MAHMUT ÇEVIK YKNIMAIIALI.E MUHTARI SIIRT 223 39 91 

MAII&JN KARADUMAN BAYKAN ENG~~KOYO MUIITARI MUIITARI SIIRT 568 20 ll 
M KDKlll SEVIMIJKURT DIREKTEPE KOYO MUIITARI SIIRT 568 2001 
MEHMET BAKIRa TURIZM BAKMUCI ALTYAPI DAIRE BŞK. MKARA 212 8300 

MEHMET BAKIRa TURIZM BAKAı.UCI Aı\KARA 212 83 78 

MEIIMb'T BATUMAK Tt\ŞKA YA MUHTARI SIIRT 5152146 
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ADI SOYADI KURUM IL TEL 
Mf:HMb'T BF.IlÇb'T OZTORK AVCII.AR KOY MUHTARI SIIRT 4152736 
MEIIMET CA~ AKlNCI ABOIŞAL KOYO IIUHTARI SIIRT 564 2138 
MEHMET ÇllRMIK ÇllRMIKI'Eı\ !XXiRA.IIA SM SIIRT 2231600 
Mf:II\IET EIIIN KUŞ ~1)RI.ER CK\IIYETl BŞK.YRIJ. SIIRT 223 27 56 
m:IIMf:T EMIN OOYACI GÖZPlNAR Bf;I.EDIYE BAŞKA~I SIIRT 
MI:HMf.'T r:ROL llERKEZ MAILILlE MUHTARI SIIRT 561 24 10 

MEHMb'T IS11ANA1.\Ç TAŞRAL TA kOY IIUIITARI SIIRT 426 24 o:, 

Mf:H\IETOZ·IlJ' K,\RAkOL KOYO MUIITARI SIIRT 2245695 

IIEHMb'T SUSA\iılı~ ELA'I.IC ORIIAN G~:NEL MOR. ŞUBE MODORO SIIRT 237 Ol 01 

llf:HMET ŞÜRK0Df:U PlNAROVA KOYO ~IUI ITARI SIIRT 223 55 69 
MERAI.CARTl I'I.ANLAMA MÜDORUlCO (VALILIK) SIIRT 223 22 51 
MITHıiTTAN ~ Hı\STANESI SIIRT 223 23 00 

MUHARREM YAVUZ ll. IDARE KURUW MÜDÜRÜ SIIRT 223 23 35 

MUI IITIIN DE\! IR ZIRAI ÜRb'TIM IŞLETME MÜDÜRÜ SIIRT 223 1179 

MUI IITIIN INCI GÖZPlNAR KOY MUIITARI SIIRT 4183059 

MUHSI~ KAIJMA YICLII.AR KOYO MUHTARI SIIRT 5135201 

MUHSIN Kı~~IMAN ŞIRVAN YACCII.AR KOY MUHTARI SIIRT 5135201 

MURAT llJKst;KLI SIIRT EXPR~ GAZETESI SIIRT 223 46 49 

MUSI sılZGO ŞIRVAN II.Çr;l;l OZPINAR KOYO MUfiTARI . ŞIRVANt.ii iRT 5135007 

\IU!ı'TA~A DURAN IIAZINE MO&ıEŞARLICI AN K~ RA 3122128800 

MU!ı'TAFA KARTAL PERVARI PALMIUTW KOY MUIITARI SIIRT J6.l2150 

!llTlAJIIIER O'tDF.ItiR TEDAŞ SIIRT TESIS M0D0Rü SIIRT 224 07 24 

MlT/.Ail'ER ŞAIII~GIZ PERVARI KAYMAKAMI SIIRT 361 20 Ol 
' 

N.EIIIN ZERE YOI.DURACI KOYO MUIITARI SIIRT 4152122 

N.fADILORS YOLBAŞI KOYO MUIITARI SIIRT 5135080 

NAl~ CE.\GIZ ZIYARETÇAY MAIL\IUHTARI ZIYARb'TISIIRT 565 21 53 

N\ IliK AYIJOC.\~ ZIRAAT BA.~KAS1 GAP KREDIIJo;R Aı\KARA 311 07 71 

~F.DIM KlTlU TIC. OIJASI BAŞKAN YARDIMCISI SIIRT 2231203 

~'ZATIIIRAT TAPU SICIL MüOORLOCO SIIRT 223 23 26 

~b'I7.AT GÜREL ES.\AFODILJIR BIRIJCIBAŞKMI SIIRT 2236656 

~V.III ERK~ ŞlRI M IilLLI ECmM MOOORUlCO ŞIRVANISIIRT 223 2002 

~EZIR CENGIZ OURA.~KAYA MUIITARI SIIRT 514 21 00 

Nf:ZIR GÜl.GtiN KURTAI•Iı~ BF.I.EDIYE BAŞKANI KURTALA;'I/SIIRT 4112536 

NEZIR OZKOYU~OJ BAHÇEUEVLER MAHALESI MUHTARI SIIRT 223 38 00 

~IIIAT ıxxiRU ŞIRVM ILÇE TARIM MODORO SIIRT 5112011 

~URETTIN DEDE KÜ\IBORUl KOYO MUiiTARI SIIRT 5182064 

NURETTIN PElEK KAYABAGLAR KOYO MUHTARI SIIRT 535 749 52 22 

NURETTIN UYANlK KURTAI.AN ÇAKlLKOY MUIITARI SIIRT 421 24 04 

~URl SELÇUK TARIM KREDI KOOPERATiftERI MÜDÜRÜ SIIRT 223 54 19 

ORHANAKKUŞ SAN~YI11CARET BAKMIJCI SIIRT 229 48 28 

ORHAN SACLAM METEOROLOJI IL MÜDÜRÜ SIIRT 223 46 80 

OS.IIAN CARAV TAŞ!.IKOYO MUIITARI SIIRT 5152268 

ÜMER ASI .AN IKIZBAGI.AR KOY MUIITARI Vf;KII.I SIIRT 224 1220 

46 



ADI SOYADI KURUl ! IL TEL 

OMER BEYDB~IIR llF.G~NDIK BEI.EDIYP. BAŞKAWEKILI SIIRT 3635051 

ÖMERSilYilAN B~YOL KOY M LllTARI SIIRT 2542051 
RAFfo:TnlKSI-:1. TED\Ş MC~ MODORO SIIRT 223 22 5,q 

RA\IAZA~ BEKIJ\1 KERASLI KOIO MUIIT~RI SIIRT 5172078 

RAIIA7 • .\.~ BEYAZGOL ŞIRIA~ GÜZKÜRF: KOY IIUIITARI ŞIRV~~IRT 5162214 

RAIIAZAUUBA Y B 1 IKA \ 11.(,}: MII.IJ F:GITI\1 itOOORO BAY~IRT 56120 44 

RA.IIAZA.~ SARIGOL ŞIRVAN O'lYURT KOY MUIITARI ŞIRVANf.liiRT 5162100 

RAIIA7.1.~ YA IIJI~ AKSDE:S KOY MUIITARI SIIRT 4183225 

REIIZI Ktx; Ozt:ı. IDıiRE MÜIJÜRI.OGO SIIRT 223 2300 

RE:sUI. IIA7.AR BATKAN Ul~il KOYO MUIITARI SIIRT 56124 20 

R~TÇII.VA ÜÇPI~AR KOY MUIITARI SIIRT 

SABRI çr:Lt:BIKOl.U IJUMl.UPIN\R MAIIAI.I.E MUIITARI SIIRT 223 78 10 

SABRIIŞIK PERVARI KARASO~GER KOYO MUIITARI SIIRT 3&12113 
SABRIÜ't\lf:/1 ÇAllTASI ~Ol'Ü MUIITARI SIIRT 567 21 00 

SABRIŞE~CI PERVARI ÇtiT KÖl'Ü \IUIITARI SIIRT 367 20 12 
S.\DIK ARITÜRK m:RKEZ ILÇE KOII.ERIIIIZ\I~i GOTDRMR BIRUGI SIIRT 223 89 78 
SAl ll G0çı.0 r:I.AZIG MILLI PARK BAŞ IIÜD. EI.AZIG 212 2812 

SAIT çr:LIKBAŞ AKTAŞ KOYO MUIITARI SIIRT 2J.l21 Ol 
SAlTOZCAN ŞII.VAN TATUPAYA.\1 ~IUIITARI SIIRT 51j 20 72 

SAIT YIIJJIZ SIIRT şOr"ORI.ER CEMIYET B\ŞI(AN YARDIMCISI SIIRT 22327 56 

&II.IIIIJOCAN IL NÜF'IJS VATA.~DAŞLIK MÜD. SIIRT 223 23 42 

SAI.III ERIXlGAN IIAVF:R MAli. MU HT ARI SIIRT 56123 65 

SAI.III KINAY ZIYmT BEI.EDIYE BAŞKANI ZIYARET/SllRT 565 22 00 

Sl-:ıJIK llOCAZ St:DIK KAYA ilOCAZ MUIITARI SIIRT 
St:IJ\IIi\TTI~ OZKAN ŞIRVAN OI~INAL MUIITARI SIIRT 513j2()3 

SEn'biTIN BASRI CONF:R ŞIRVAN ÇELTIKKOYO MUIITARI ŞIRVANf.liiRT 5162002 
SITKI GONOI.TAŞ OIIAI.I KOY MUIITARI SIIRT 56127 5,q 

SITKI ONGULU ŞIRVAN SARIDANA KOYO MUII. ŞIRVANiliiiRT 

OONERASUN SIIRT ORMA ~IŞLETME ŞElli SIIRT 223 23 07 

SUAT EKIN MERKEZ BEI.EDIYE BAŞKAN YARDIMCISI SIIRT 223 22 00 

SOLE\ıtM EREN EMEKÇitER KOYO MUIITARI SIIRT 232 22 50 

SOLE\ıtAN SARSII.IIAZ GU\IBULDU KOlll MUIITARI SIIRT 567 20 14 

ŞAIIABI!TTI~ ÇAIJŞIR KADASTRO MÜIJÜR VEKILI SIIRT 223 2386 

ŞtlKlR ARTON SACIRSU KOYO MUIITARI SIIRT 232 2000 
ŞA~IR ÇEI.BBIKOl.U ALAN M~IIAIJ.E MUIITARI SIIRT 224 24 72 
ŞAKIR EKIN KOPROBAŞI KOY MUfiTARI SIIRT 254 20 43 
şı.:IIIK OZEVIM ÜLKÜ MAIIALI.ESI MUIITARI SIIRT 22312 05 

ŞEIIMtrl DAC IL KÜLTÜR MÜDORLOCO SIIRT 223 28 70 

ŞERAFETTlN BINGOI. ŞIRVAN ŞUBE ŞEPLICI TEDAŞ ŞIRVANISIIRT 5112007 

ŞÜKRÜ OLAÇ ŞIRVAN BOYl.U KOYO MUIITARI SIIRT 5182001 

TAfiiRÇhiiN KURTtiLAN ILÇE TARlll MDDORD SIIRT 41120(}1 

TAIIIRGAYIR ERGÜLABI KOYO ~tU HT ARI SIIRT 4162016 

TAliSIN ONER KURTALAN BÖLÜKTEPE KÖYÜ ı\IUIITARI KURTALA.~IRT 422 50 74 
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ADI SOYADI KURUM IL TEL 
TAKYEDIN ERDEM BAYKAN KARŞlYAKA MAJIAUF. MUIITARI SIIRT 5613143 
TAMKR EROOCAN n!laJLAR KOY MUIITARI SIIRT 367 20 15 
nJNCAY S0Rlla1 SELA.II!V SIIRT 223 88 98 
nJRA.~ G~tiK mAL lltlMETLER IL MODORO SIIRT 223 22 11 
nJRANINAN TARIM IL MÜDÜR YARDIMOOI SIIRT 223 50 31 
VASVAYTlN EZER YÜREKVERAN KOVO MUIITARI SIIRT 4141088 
I'Jo:DAT KAYRA KURruf.AN.YANARSU KOY MUIITARI SIIRT 532 355 36 25 
YılSIN BALIK KINDISU KOY MUIITARI SIIRT 461 23 61 
YAŞAR BARAN IL nJRIZM MODüRUlCO SIIRT 223 57 00 
YILMı\ZNı\Z ÇETI K KOY MUIITARI SIIRT 313 20 22 
Yll~lı\Z TARSUS BAYKALI ÇAYKARA KOYO MUIITARI BAYKAIJf.iiiRT 565 22 20 
YUSUFKARA ROYAL SABUNaJLUK t.TD.ŞTI SIIRT 224 6601 
YUSUFMACJT KURTAIM·YOSUNBAK KOY MU HT ARI SIIRT 4225171 
YUSUPPOLAT UWS MAliALLESI ~IUIITARI SIIRT 224 10 47 
YÜZBAŞI SEDATSEVIN IL JANDARMA KOMUTANI SIIRT 223 ll 77 
ZKKERIYA ALTIN BATMAN SAN. VE TICARET M0D0Rt.OCO BATMAN 213 02 47 
ZEKI BADEM şOPORLER CEMIYET! &5K.VEKIU SIIRT 223 27 56 
ZEKI KAYA VAU YARDIMCJSI SIIRT 
ZEKI KAYRA AKÇAGEDIK KÖYÜ MUIITARI SIIRT 423 60 57 
ZULKOP AYilAN PTT BAŞ MODORLOCO SIIRT 233 55 40 
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T.C. 
BAŞBAKANLIK 

GÜNEYDOGU ANADOLU PROJESi 
BÖLGE KALKlNMA iDARESi BAŞKANLIGI 

ADRES: Wılly Brandt Sokak, No: 506680Çankaya ·ANKARA· Tel: (0.312) 442 232~ Fax: (0.312) 440 13 84 
BÖLGE MÜDURLÜCÜ : Şanlıurfa Tüneli Çıkış AgD. P.K. 155 ŞANLIURFA- Tel: (0.414) 314 17 50 Fax: (0.414) 313 50 73 

E-mail: gap-x@gap.gov.tr internet: www.gap.gov. ı r 

GAP BÖLGE KALKlNMA PLANI 
PROJE EKIBI 

Cinnah Cad. No. 96/9 
06550 Çankaya/ANKARA 

Tel: (0.312) 440 5210 • Fax : (0.312) 440 52 76 
Internet: www.gapplan.org 
e-mail : ozbilen@gap.gov.tr. 

Af~r~lu Matbaası ' 425 22 44 - ANKARA 
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